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Vă place opera? Cuvântul ierarhului

Noi, oamenii, L-am făcut să plângă 
și pe Dumnezeu!

† IOAN al Banatului 

Am făcut din Iubire tâlhar. Gândiți-vă: ce 
cugetare, ce judecată, să pui pe aceeași 

treaptă valorică tâlhăria cu iubirea! Dar să nu-i 
judecăm pe cei din vechime, căci și noi iubim 
tâlhăria și urâm iubirea! O, ce îndrăzneală să stai la 
pândă pe drumul Golgotei și să-L răstignești pe Fiul 
lui Dumnezeu în drumul Său spre Tatăl!

Noi, oamenii, L-am făcut să plângă și pe Dum-
nezeu. Doamne, nu mai plânge, căci la lumina Învierii Fiului 
Tău, cu lacrimi în ochi, Ție ne rugăm: Ajută-ne să ne întoarcem 
de pe cărările pierzării la Crucea iubirii Fiului Tău! Doamne, se 
vor întâlni vreodată lacrimile mele cu ale Tale în Iordanul iubi-
rii? Doamne, ajută-mă să grăiesc cu Tine în cea mai sfântă limbă 
omenească, graiul oamenilor!

*
Ziceți că noi n-am fost părtași la răstignirea lui Hristos, că 

avem mâinile curate, așa cum a spus și Pilat: „Nevinovat sunt de 
sângele Dreptului Acestuia”. Dar, întreb mamele creștine, câți fii 
au răstignit ele pe Golgota pântecelui lor? Vai! Trăim într-o țară 
plină de cruci pe care au fost răstigniți atâția copii care voiau să se 
întoarcă la tatăl și la mama lor și la al lor Creator! E plin pământul 
de cruci! De nu ne vom opri, mâine nu vom mai avea loc unde să 
mai semănăm nici măcar un bob de grâu. Dumnezeu a semănat 
viață pe pământ, iar omul seamănă cruci! În „Sfânta Scriptură” 
se spune că vor fi un cer nou și un pământ nou, adică pământ fără 
cruci și cer fără lacrimi de prunci.

*
Da, spun și acum: Binecuvântat să fie Dumnezeu, când 

ne cheamă în toate sfintele noastre biserici ortodoxe, în fiecare 
duminică, când prăznuim Învierea Domnului! Dar în Duminica 
Tuturor Sfinților este hram în cer, este mare ospăț duhovnicesc în 
cer, pentru că în aceeași zi în bisericile noastre sunt pomeniți toți 
sfinții. Cred că ați văzut cu ce litere mărunte sunt scrise în calendar 
numele sfinților, în fiecare zi. Dar aceste nume sunt cu miile, poate 
cu milioanele, și de aceea, în duminica de după Pogorârea Duhului 
Sfânt, Părinții Bisericii au rânduit să fie pomeniți cu toți sfinții, 
știuți și neștiuți. Vă asigur că în Împărăția lui Dumnezeu sunt 
sfinți din toate satele noastre românești de la poalele Carpaților! 
Să nu creadă cineva că, plecând în Împărăția lui Dumnezeu, în 
Rai, nu va găsi, pe lângă un râu, pe o vale a Raiului, oameni de 
pe la noi, rugându-se lui Dumnezeu în graiul nostru românesc, în 
limba română! Atunci când se năștea, limba noastră română a fost 
botezată, din fragedă pruncie, de Duhul Sfânt prin Duhul Sfânt, în 
numele Sfintei Treimi. De aceea, când cineva de aici va ajunge în 
Rai, va auzi sfinți rugându-se și cântând în dulcele grai românesc.

Dar ce au făcut acești oameni ca Dumnezeu să-i treacă în 
Cartea Sfinților? Ce trebuie să facem ca să ajungem și noi în 
Cartea Sfinților? Între poruncile date de Dumnezeu există una 
fundamentală, esențială pentru noi – „Fiți sfinți, fiți desăvârșiți!”, 
spune Mântuitorul nostru Iisus Hristos. Acesta este rolul și rostul 
primordial al omului pe pământ: să devină sfânt.
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Născută și crescută în New York City, mezzosoprana Isabel 
Leonard, câștigătoarea a trei premii Grammy, a făcut furori 

în sălile de operă din întreaga lume, odată cu debutul ei la Opera 
Metropolitană, în anul 2007, când l-a interpretat pe Stephano în opera 
„Romeo și Julieta“ de Charles Gounod.

Scriitoarea Anne Midgette a descris-o pe artista de 25 de ani la 
vremea respectivă ca pe o artistă care cântă cu siguranța unei persoane ce 
se simte pe scenă ca acasă.
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PISCHIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

„Fondurile europene nu vor fi la infinit, de aceea trebuie să fim asigurați
financiar!“

Andrei OBREJA - Primar al comunei Pișchia

Pagină realizată de Ramona MIHEȚ

Aflat la primul său mandat, domnul Andrei Obreja a crescut în comuna Pișchia și a văzut potențialul neex-
ploatat al comunității, motiv pentru care s-a decis să se implice activ în viața politică locală. De la înce-

perea mandatului său, tânărul edil a pus accent pe dezvoltarea infrastructurii, precum modernizarea drumurilor 
și extinderea rețelei de apă și canalizare, dar și pe promovarea inițiativelor ecologice, cum ar fi crearea de spații 
verzi și organizarea de campanii de curățenie. De asemenea, el ține să încurajeze implicarea tinerilor în deciziile 
comunității, organizând întâlniri periodice, în care cetățenii pot discuta despre nevoile și ideile lor. Cu o viziune 
progresistă și dorința de a aduce schimbări pozitive, domnul Andrei Obreja se dedică dezvoltării unei comunități 
unite și prospere, orientate spre viitor.

Domnule primar, ascultând proiectele și năzuințele dumnea-
voastră privind cicloturismul în acea zonă superbă cu pante 
spectaculoase, după cum ați spus, din zona aflată între Bencecu 
de Sus și Bencecu de Jos, nu pot să nu vă întreb de unde vor veni 
banii?

Acolo nu e o distanță mare de asfaltat și nu necesită sume mari. 
Ne putem descurca din bugetul local, fiindcă nu e chiar o comună 
săracă Pișchia.

Vorbiți-mi, vă rog și despre rețeaua de gaz, cum veți reuși să 
implementați rețeaua de gaz?

Avem finanțare prin Anghel Saligny. Putem începe imple-
mentarea. Se va realiza extinderea rețelei de la Giarmata până la 
noi, în comună Pișchia, pe banii aceia, iar pentru a putea extinde 
și în satele aparținătoare va trebui să găsim noi finanțare, fie de la 
Consiliul Județean, fie de la bugetul de stat, fie printr-un împrumut. 
Un credit ne putem permite. Dacă îl întindem pe mai mulți ani nu ne 
va afecta aproape deloc.

Din punct de vedere politic, cum funcționează sistemul în 
Pișchia?

Suntem șapte consilieri PSD, e partidul din care fac și eu parte. 

Din octombrie, când voi prelua funcția, va fi majoritate simplă, pe 
lângă ceilalți consilieri.

Care considerați că sunt problemele comunei Pișchia, care 
trebuie rezolvate?

Sunt nevoile de bază ale comunității, care trebuie satisfăcute și 
care trebuie să stea la baza oricărei localități ce ține de civilizație. 
Rețeaua de gaz nu e chiar ceva absolut necesar, dar este un lucru care 
aduce bunăstare, aduce confort. Pe lângă asta, oferă posibilitatea să 
dezvolți o zonă logistică sau industrială. Fără rețeaua de gaz e greu, 
iar noi avem nevoie de asta, de o zonă industrială.

Fondurile europene...
Fondurile europene nu vor fi la infinit, de aceea trebuie să fim 

asigurați financiar. Avem nevoie de dezvoltare economică, să avem 
infrastructura economică. Când ai investitori în localitate, reușești 
să creezi condiții pentru a avea un buget local puternic. Atunci vei 
continua să faci investiții, să dezvolți comuna. Așadar, unul dintre 
obiectivele principale este crearea unei zone industriale sau logistice 
unde să creăm locuri de muncă pentru cetățeni și care să ne crească în 
același timp și bugetul pentru investiții.

(va urma)

Din albumul comunei Pișchia

Cuvântul de salut rostit de domnul pri-
mar Andrei Obreja pentru publicul prezent 
la cea de-a IV-a ediție a Festivalului „Marius 
Munteanu” desfășurat la Murani, satul natal al 
poetului.

Festivalul „Marius Mun-
teanu” a devenit, an de 

an, o manifestare culturală tot 
mai amplă și relevantă în sec-
torul evenimentelor culturale 
din Banat.

Debutat ca un eveniment 
în memoria poetului în grai 
bănățean Marius Munteanu, 
festivalul, aflat deja la a IV-a 
ediție, atrage tot mai mulți 
artiști populari, instrumentiști, 
cântăreți sau dansatori din fol-
clorul Banatului. 

A IV-a ediție a Festivalului „Marius Munteanu“
Anul acesta, ca în fiec-

are an, atmosfera din Sala 
Terezia de la Murani a 
fost una vibrantă, plină de 
emoție, dar și de consistență 
scenică deosebită. 

Pleiada de artiști a fost 
apreciată de un public pe 
măsură, fini cunoscători 
ai artei populare, atât din 
zonă, cât și din tot județul, 
fapt care certifică succesul 
și dezvoltarea acestui eve-
niment.

Vulcanii noroioşi de la Pișchia

Dacă treci prin comuna timişeană Pişchia, merită să te-abaţi pe la Centrul de Infor-
mare Turistică din localitate. Un fenomen natural rar, vulcanii noroioşi, reprezintă 

un argument pentru turiştii care vin la Pişchia şi se datorează dispunerii strategice a comu-
nei, pe linia ce desparte masivul Poiana Ruscă de dealurile Lipovei.

„Vulcanii noroioşi sunt uşor de găsit, la ieşirea 
din Pişchia spre Fibiş. Sunt la marginea pădurii înspre 
nord. Au forma unor ochiuri de apă clocotită, dar sunt 
reci. Pe timp ploios, craterul se umple cu apă, iar ima-
ginea e unică”, precizează Mariana Frăţilă.

Gazele degajate în atmosferă prin nouă ochiuri ce 
bolborosesc în crater provoacă celor mai sensibili o 
uşoară stare de ameţeală.
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 Pagină coordonată de Camelia DINA

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Ziua Națională de Curățenie

Primăria orașului Făget, în cola-
borare cu Liceul Teoretic „Traian 

Vuia” Făget, Ocolul Silvic Făget și 
Asociația de Dezvoltare Intercomunitară 
Deșeuri Timiș, la fel ca în anii trecuți, 
a participat și în acest an la „Ziua 
Națională de Curățenie” prin organizarea 
unei acțiuni de strângere a deșeurilor pe 
raza UAT Făget.

Mulțumiri tuturor celor implicați!

Se situează în estul judeţului Timiş, la 12 km de orașul Făget, 
pe drumul naţional DN68A Lugoj - Deva. Se învecinează la 

nord cu Mănăştiur, la nord-est cu Dumbrava, la sud-est cu Surducu 
Mic, la sud cu Săceni, la sud-vest cu Sudriaş şi la vest cu Jupani. În 
trecut, vatra satului era în valea Gladnei, pe locul numit Satul Mic. 
Din cauza inundaţiilor frecvente, la 1823, satul a fost mutat pe locul 
de azi, ferit de inundaţii. 

 Vechiul nume provine de la Bujor, „plantă din genul Paeonia, 
familia Ranunculaceelor, dispunând de flori mari, viu colorate”, 
plantă frecvent întâlnită în părțile locului. Localitatea şi-a schimbat 
denumirea de două ori, de la Bujor/Bujoru la Bujorul Bănăţean, 
în perioada interbelică, pentru a se putea diferenţia de alte așezări 
omonime și din 1 ianuarie 1956 în Traian Vuia, în semn de omagiu 
adus marelui inventator, militant social-politic și 
patriot român. 

Prima atestare documentară a localităţii, Bujoru 
datează din 1364 sub denumirea de Bozsorfo. 
Localitatea a fost importantă în evul mediu, fiind 
centrul unui district valah.  În 9 august 1440, regele 
Vladislav I dăruiește districtul Bujor din comitatul 
Timiș, „dimpreună cu toate satele, ţinuturile şi 
cnezatele care privesc acelaşi  Bujor din vechime, cu 
toate celelalte folosinţe ale acestora, anume pământuri 
de arătură lucrate şi nelucrate, ogoare, câmpuri, lunci, 
fâneţuri, păpurişuri, păşuni, poduri…”, celor doi fraţi 
Ioan de Hunedoara, bani ai Severinului, ca răsplată a 
meritelor militare dobândite în lupta antiotomană şi 
pentru sprijinul acordat la alegerea ca rege al Ungariei. 
În 17 iunie 1446 Ioan (Iancu) de Hunedoara cedează 
târgurile Bujor şi Jupani cu districtele aferente, lui 
Mihai Országit de Guth şi Ladislau Hagymási de 
Beregsău, în schimbul cetăţilor Şoimoş şi Lipova. 
Menționarea localităților Bujoru și Sudriaș ca oppidum denotă o 
dezvoltarea a meșteșugurilor. Bujorul a avut și avantajul așezării pe 
vechiul drum al negoțului, spre Castelul Mănăștiur, bujorenii fiind 
cunoscuți pentru cositul și transportul fânului la castelul respectiv. 
În anul 1453, satul aparține familiei Huniazilor, cneaz în Bosar fiind 
Dionisie. În 8 decembrie 1506, regele Vladislav al II-lea donează 
Beatricei de Frangepan, văduva lui Ioan Corvin, și fiicei sale Elisabeta 
domeniul Hunedoarei din care făceau parte și districtul și oppidum 
Bujor. În 22 martie 1510, regele Vladislav al II-lea, după moartea 
Beatricei, donează lui George de Brandeburg, cetatea Hunedoara și 
domeniul aparținător, inclusiv oppidum Bujor.

În 1596 Sigismund Bathory i-a donat cancelarului Ștefan 
Josika târgul Bujor, castelul Marginea și pertinența Fârdea, iar după 
condamnarea la moarte și executarea cancelarului, la 1 septembrie 
1599 majoritatea posesiunilor primite de Ștefan Josika, inclusiv 
târgul Bujor, au fost date de cardinalul Andrei Bathory nobilului 
Sigismund Sarmasagi, devenit ulterior soțul văduvei lui Ștefan 

Așezări din Țara Făgetului - TRAIAN VUIA
 Prof. dr. Dumitru TOMONI  

Restituiri făgețene 

Josika și protectorul copiilor celui condamnat. La 
15 noiembrie 1607, Sigismund Saramsagi a zălogit 
cetatea Jdioara cu satele ei, precum și posesiile 
hunedorene lui Paul Kerezstessi, din care facea parte 
și târgul Bujor, pentru suma de 1000 de florini, pentru 
o perioadă de 12 ani.

În hotarul satului a existat în acea perioadă 
localitatea Baia, iar puţin mai departe satul Chiteşti, ambele dispărute.

De-a lungul anilor localitatea a fost consemnată în diferite 
forme:1364 Bozsorfo, 1371 Kysbosarfew, 1427, 1440 Bosar, 1446 
oppidum Bosor, 1506 Bosor, 1512 Bozor, 1554-79 Bojor, 1607 
Busor, 1690-1700 Bosour, 1717 Bosar, 1723-25 Boshor, 1828 Bozsur, 
Boxur, 1851 Bozsur, 1913 Bozsor, 1921 Bujor, 1956 Traian Vuia.

În anul 1554 Bujorul avea 50 de case, în 1569, 28 
case, în 1579, 31 case, în 1717, 30 case și în 1776, 80 
de case. În anul 1869 avea 126 de case și 568 locuitori, 
din care 512 români, în 1880 avea 116 case și 585 
locuitori, din care 510 români; în 1900 avea 121 case 
și 632 locuitori, din care 590 români; în 1910 avea 
128 case și 659 locuitori, din care 630 românii; în 
1930 avea 620 locuitori, din care 609 români; în 1992 
avea 451 locuitori, din care 447 români; în 2002 avea 
485 locuitori, din care 470 români; în 2011 avea 434 
locuitori, din care 423 români.

Din punct de vedere administrativ, în secolele 
XV-XVI făcea parte din districtul Bujor, la sfârșitul 
secolului al XVII-lea din districtul Făgetulu, după 
instaurarea stăpânirii habsburgice în Banat aparținea 
districtului Lugoj și cercului administrativ Făget, din 
1781 făcea parte din comitatul Caraș, plasa Căpâlnaș, 
în 1848 din plasa Bulci, iar după 1881 din comitatul 
Caraș-Severin, plasa Făget. De la 1919 face parte 

din județul Caraș-Severin, plasa Făget, fiind reședința secretariatul 
cercual Bujor din care mai făceau parte și satele Botinești, Bucovăț, 
Săceni și Surducu Mic, iar după 1925 din judeţul Severin, plasa 
Făget.  Din anul 1950, după aplicarea legii de regionalizare și raionare 
administrativă a României era reședința comunei Bujor din care 
făceau parte satele Botinești, Bujor, Săceni și Surducu Mic, iar după 
înființarea raionului Făget făcea parte din acest raion. Din anul 1968 
după aplicarea legii nr. 2/1968 se desființează raionale și regiunile, se 
înființează județul Timiș, comuna Traian Vuia fiind formată din satele 
Sudriaș, Săceni, Surducu Mic, Susani, Jupani și Traian Vuia. 

Nicolae Săcară afirmă că ,,conform tradiţiei locale” ar fi existat, 
înainte de cea actuală, de zid, o altă biserică, de lemn, şi că ,,pentru 
acest lăcaş episcopul Ioan Georgevici sfinţeşte, la 1756, un antimis. 
Pe locul vechii biserici de lemn s-a finalizat în anul 1884 actuala 
biserică, după aproape două decenii de jertfă și efort generos al 
credincioșilor. Printre școlile confesionale înființate în anul 1774 a 
fost și școala din Bujoru.

Epigrame de Cincinat Pavelescu
Unui puternic al zilei

Simplu ministru-ntr-un guvern
Steluţă gata să apună

Eşti rău, nedrept, te crezi etern!
Eternă-i numai fapta bună!

Unui om fără meserie
Susţii mereu că Cincinat
Nu e poet, ci magistrat.

Dar bine-ar fi să lămureşti,
Amice, tu ce naiba eşti?!
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Silviu LAZĂR

Transparență  administrativă
u Hotărârea nr. 170 din 26.09.2024 privind actualizarea suprafeţei de teren 

rezultată în urma măsurătorilor la unele imobile din orașul Jimbolia; u Hotărârea 
nr. 171 din 26.09.2024 privind aprobarea documentației de actualizare a indicato-
rilor tehnico-economici și a devizului general pentru obiectivul de investiții „Moder- 
nizare străzi în orașul Jimbolia”, aprobat pentru finanțare prin Programul Național de 
Investiții Anghel Saligny; u Hotărârea nr. 172 din 26.09.2024 privind însuşirea ra-
portului de evaluare a terenului concesionat, în suprafaţă de 5000 mp, situat în Jim-
bolia, înscris în CF nr. 405693 Jimbolia, cadastral 405693; u Hotărârea nr. 173 din 
26.09.2024 privind vânzarea, fără licitaţie publică, a terenului concesionat în suprafaţă 
de 5000 mp, situat în Jimbolia, înscris în CF nr. 405693 Jimbolia, cadastral 405693;  
u Hotărârea nr. 174 din 26.09.2024 privind modificarea și completarea Hotărârii Con-
siliului Local Jimbolia nr. 87 din 13 mai 2022 (modificată și completată prin Hotărârea 
Consiliului Local Jimbolia nr. 70 din 28 martie 2024) privind participarea orașului 
Jimbolia la „Programul Național de Redresare și Reziliență, Componenta C10 - Fondul 
local – Asigurarea infrastructurii pentru transportul verde – ITS/alte infrastructuri TIC 
(sisteme inteligente de management urban/local)”, aprobarea notei de fundamentare a 
investiției și aprobarea cheltuielilor legate de proiectul cu titlul „Digitalizarea orașului 
Jimbolia, județul Timiș, prin dezvoltarea infrastructurii TIC“; u Hotărârea nr. 175 
din 08.010.2024 privind modificarea listei de investiţii finanţată din bugetul local pe 
anul 2024; u Hotărârea nr. 176 din 08.010.2024 privind rectificarea bugetului local 
pentru anul 2024; u Hotărârea nr. 177 din 08.010.2024 privind aprobarea prelungirii 
termenului de reorganizare al Serviciului de Transport Public Local Jimbolia.

Darius Adrian POSTELNICU - Primar al orașului Jimbolia

„Acest pas contribuie la recunoașterea drepturilor de proprietate și aduce un 
plus de stabilitate și securitate pentru cetățenii orașului nostru!“

Ziua Pompierilor este un eveniment important în comunitatea 
noastră, dedicat celor care își pun viața în pericol pentru a 

salva vieți și a proteja bunurile oamenilor. În fața sediului pompier-
ilor, s-au adunat numeroși pompieri voluntari din Jimbolia, Cărpiniș, 
Grabaț, Bulgăruș, Lenauheim și chiar Detașamentul 2 din Timișoara. 
Atmosfera a fost una plină de emoție și recunoștință, iar pompierii 
au defilat cu mândrie în centrul orașului, demonstrând profesionalis-
mul și devotamentul de care dau dovadă în fiecare zi. Copiii prezenți 
au avut oportunitatea de a  
se bucura de o călătorie cu  
mașina de pompieri, sim-
țindu-se ca adevărați eroi 
pentru o zi. Le mulțumim 
din suflet pentru sacrificiul 
lor și pentru curajul de a in-
terveni în situații de urgență. 
Ei sunt adevărații eroi, care 
merită toată aprecierea și 
recunoștința noastră. 

Rubrica școlii
Oră de carieră

În cadrul programului „Oră de carieră” 
dedicat elevilor claselor a XII-a, la 

Liceul Tehnologic Jimbolia au venit cei de 
la Poliția Penitenciară Timișoara, pentru a 
prezenta oferta educațională a sistemului 
Administrației Naționale a Penitenciarelor. Au prezentat: Subinspector 
de Poliție Penitenciara Andreea Bîlc și Agent de Poliție Penitenciară 
Bușu Denisa.

La sfârșitul lunii septembrie, curtea Casei 
Memoriale „Petre Stoica” și-a deschis por- 

țile pentru publicul larg, care a fost purtat pe calea 
culorii prin intermediul expoziției artistului Andrei 
Bledea, apoi vizual prin proiecția unui film docu-
mentar, urmată de bucurii provinciale degajate din 
dialogul dintre Mircea Baniciu și Adriana Babeți 
și acorduri muzicale. În următoarea zi, publicul i-a 
avut alături pe Marcel Tolcea și Adrian Bodnaru, 
pentru ca tinerii scriitori nerăbdători să descopere 
Jimbolia și moștenirea lăsată de Petre Stoica. 

La jumătatea lunii octombrie, la Jimbolia, au fost atribuite, 
conform Legii 87/2020, primele Titluri de proprietate.

„Dragi jimbolieni, am avut onoarea de a atribui primele titluri 
de proprietate, în conformitate cu Legea 87/2020, marcând astfel un 
moment important pentru comunitatea noastră. Acest pas contribuie 
la recunoașterea drepturilor de proprietate și aduce un plus de 
stabilitate și securitate pentru cetățenii orașului nostru.

Toți cei care doresc pot depune, în continuare, solicitări la 
Registratura Primăriei, pentru obținerea titlurilor de proprietate, 
conform prevederilor legii menționate.

Continuăm să ne dedicăm dezvoltării orașului Jimbolia și să 
sprijinim cetățenii acestuia în realizarea drepturilor lor“, a declarat 
cu această ocazie primarul orașului Jimbolia, domnul Darius Adrian 
Postelnicu.

Casa Memorială „Petre Stoica“

Ziua Pompierilor

Consiliul elevilor

Noi suntem reprezentanții Consiliului Elevilor din cadrul Li-
ceului Tehnologic Jimbolia în anul școlar 2024-2025. Sun-

tem pregătiți să vă ascultăm ideile, părerile, 
probleme voastre și să realizăm lucruri fru-
moase împreună. Președinte -  Boca Raul 
(XI A); vicepreședinți -  Droc Sarra (X B) și 
Șuar Alina (XI B); secretar executiv Roșca 
Teodora (X B).
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Pagină realizată de Beatrice PĂSĂRICĂ

„Ne concentrăm pe dezvoltarea durabilă a comunei noastre!“

Întreptându-mă spre comuna Vermeș pentru un interviu stabilit cu edilul ei, hotărăsc să încep dialogul 
nostru cu o întrebare care să îi ajute pe cititorii noștri din alte județe să cunoască câteva date despre 

această frumoasă comună a Banatului de munte.

Ion Iacob DAMIAN - Primar al comunei Vermeș

Bună ziua! Domnule primar, vă 
mulțumesc că ați acceptat acest interviu. 
Aș dori să începem prin a vă ruga să ne 
spuneți câteva cuvinte despre comuna 
Vermeș.

Bună ziua! Doamnă Beatrice, vă mulțumesc și eu la rândul meu 
pentru oportunitatea de a discuta despre comuna noastră. Comuna 
Vermeș este o comunitate frumoasă, situată în județul Caraș-Severin, 
care se bucură de peisaje deosebite și de o populație deosebit de 
primitoare. Avem un patrimoniu cultural bogat și o natură care ne 
înconjoară, ceea ce face din Vermeș un loc special.

Care sunt principalele provocări cu care se confruntă comuna 
în prezent?

Una dintre principalele provocări este infrastructura. Ca multe 
alte comune din România, ne confruntăm și noi cu probleme legate 
de drumuri și accesibilitate. Dar, lucrăm constant pentru a îmbunătăți 
condițiile de trai pentru locuitorii noștri.

De ce depinde o comună pentru o dezvoltare firească a infra-
structurii?

Depindem de fonduri externe, pentru a dezvolta proiecte de 
infrastructură și utilități publice. În plus, migrarea tinerilor către 
orașe este o problemă cu care ne confruntăm, iar noi ne dorim să 
găsim soluții pentru a-i atrage înapoi.

În acest sens, ce măsuri ați implementat pentru a îmbunătăți 
condițiile de trai în comună?

Vedeți, dumneavoastră, am inițiat mai multe proiecte pentru 
a moderniza infrastructura. De exemplu, am obținut fonduri 
pentru reabilitarea drumurilor și pentru extinderea rețelei de apă și 

canalizare. De asemenea, ne concentrăm pe proiecte de dezvoltare a 
spațiilor verzi și pe îmbunătățirea facilităților destinate tinerilor, cum 
ar fi terenuri de sport și locuri de joacă. De asemenea, ne dorim să 
colaborăm mai strâns cu localnicii pentru a înțelege nevoile lor și a 
le răspunde în mod adecvat.

Cum colaborați, domnule primar, cu celelalte autorități locale 
și județene pentru a dezvolta comuna?

Colaborarea este esențială. Avem o relație bună cu Consiliul 
Județean Caraș-Severin și cu alte comune din zonă. Lucrăm împreună 
la proiecte comune și ne sprijinim reciproc în obținerea de fonduri 
pentru proiecte importante. De asemenea, participăm la întâlniri și 
seminarii unde putem împărtăși experiențe și bune practici. Cred că 
unitatea și colaborarea sunt cheia pentru dezvoltarea comunităților 
noastre.

Care sunt planurile dumneavoastră de viitor pentru comuna 
Vermeș?

Ne dorim să ne concentrăm pe dezvoltarea durabilă a comunei 
noastre. Un obiectiv important este atragerea de investitori, care să 
contribuie la crearea de locuri de muncă, deoarece aceasta ar ajuta la 
reducerea migrației tinerilor. De asemenea, avem în plan proiecte în 
domeniul turismului, având în vedere frumusețea naturală a zonei. 
Și, fără îndoială, vrem să promovăm potențialul agricol al comunei, 
sprijinind micii fermieri și antreprenori.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru timpul acordat și pentru 
informațiile interesante. Vă dorim mult succes în continuare!

Vă mulțumesc și eu! Apreciez interesul dumneavoastră pentru 
comuna Vermeș și sper că, împreună, vom reuși să construim un 
viitor mai bun pentru locuitorii noștri.

La începutul lunii septembrie, domnul primar Ion Iacob Damian, împreună cu dom-
nul viceprimar, au avut o întâlnire la Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice 

și Administrației cu domnul ministru Adrian-Ioan Veștea, întâlnire în cadrul căreia a fost 
semnat contractul de finanțare pentru obiectivul de investiții „Construire poduri rutiere pe 
raza comunei Vermeș, județul Caraș-Severin”, obiectiv finanțat prin Programul Național 
Anghel Saligny. Valoarea totală a investiției este de 10.051.918, 20 lei, din care: valoarea 
finanțată de Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației 9.604.833,20 lei și 
valoarea finanțată de la Bugetul local al comunei Vermeș 447.085 lei.

În cadrul acestui proiect vor fi realizate 5 poduri rutiere după cum urmează: pod Ersig 
1 L=14 m, l=9,55 m; pod Ersig 2 L=14 m, l=10,60 m; pod Ersig 3 L=14 m, l=8,60 m; pod 
Vermeș L=8 m, l=8,10 m; pod Izgar L=10 m, l=8,10 m

 Totodată, a fost semnat contractul de furnizare echipamente IT, achiziție care a fost 
făcută în cadrul proiectului „Digitalizarea unităților de învățământ aparținând de UAT co-
muna Vermeș, județul Caraș-Severin” finanțat prin PNRR\ Pilonul VI. Politici pentru noua 
generație\ Componenta C15. Au fost achiziționate: table interactive Samsung Flip Pro 
WM75B, 75” – 6 buc.; laptop Lenovo 83A1S00900 – 15 buc.; laptop Lenovo 21KHS00100 
– 5 buc.; sistem Sunet Horizon HAV-S3600 – 6 buc.; camera videoconferință – 6 buc.; 

router Wifi Archer AX72 – 1 buc.; multifuncțională 
CANON MF752CDW – 6 buc.; scaner porta-
bil IRIScan Desk 6 PRO – 5 buc. Valoarea totală 
a contractului de achiziție de echipamente IT este 
187.250 lei, toată suma fiind eligibilă din PNRR 
(Programul Național de Redresare și Reziliență). 
Toate echipamentele IT achiziționate au fost pre-
date Școlii Gimnaziale Vermeș, pentru moderniza- 
rea infrastructurii educaționale, în vederea asigurării 
participării la un proces educațional de calitate și 
modern pentru elevii din comună.

Vești bune pentru comuna Vermeș Cărți și emoții...
Străinul de la nuntă

Cu o intrigă incan-
descentă, „Străinul 

de la nuntă” de A.E. Gaunt-
lett vă va face să vă gândiți 
de două ori înainte de a 
spune „Da“. 

Un thriller de nelăsat 
din mână, despre un cuplu 
care se destramă în noap- 
tea nunții... Gauntlett navi-
ghează fluid între trecut și 
prezent... fără să îngăduie ritmului să slăbească 
nici măcar o dată. În momentul finalului ex-
ploziv, cititorii se vor pomeni că au stat treji toată 
noaptea.

„Un thriller excepțional, cu ardere lentă și 
răsturnări de situație construite cu mare talent. 
Mi-a plăcut la nebunie «Străinul de la nuntă»”, 
ne asigură Sarah Pekkanen.

A.E. Gauntlett a făcut un masterat în litera-
tura engleză la King’s College, Londra, în 2010, 
apoi a intrat în industria cărții ca agent literar. 
„Străinul de la nuntă” este thrillerul său de de-
but, scris în secret, în timp ce se ocupa de operele 
multor autori de bestsellere.
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Pagină coordonată de Luminița MUNTEANU

„Vă încurajez, dragi tineri ai comunei noastre, să fiți activi, să învățați și să transmiteți 
mai departe tradițiile strămoșești!“

Petru CAREBIA - Primar al comunei Coșteiu

Ca orice  bănățean „verde”, în inima edilului comunei Coșteiu cântecul și jocul popular au un loc 
aparte, dovadă fiind atenția pe care dânsul o acordă Ansamblul folcloric „Florile Stavilarului Junior”, 

înfiinţat cu intenţia de a valorifica şi duce mai departe obiceiurile şi tradiţiile folclorice specifice comunei, care 
au fost păstrate cu mândrie de fii satului Coșteiu.

Bună ziua, domnule primar! Vă 
mulțumesc că ați acceptat să ne vorbiți 
despre tradițiile comunei și despre 
activitățile artistice?

Bună ziua! Cu plăcere! Și mă bucur că 
ați abordat, în sfârșit, dincolo de problemele legate de administrație, 
acest subiect de discuție, ținând seama că localitatea noastră, care se 
mândrește cu o diversitate de tradiții populare, merită promovată în 
arealul Banatului istoric.

Ansamblul folcloric „Florile Stavilarului Junior“ cunoscut  
nu numai în țară, ci și peste hotarele țării, din cine este format?

Ansamblul este compus în marea majoritate din persoane tinere, 
continuatori ai tradiţiilor populare din zona Lugojului şi are nume-
roase participări la festivalurile şi concursurile de folclor din ţară și 
străinatate.

Foarte interesant! Cum considerați că păstrarea acestor tradiții 
influențează viața comunității?

Păstrarea tradițiilor este esențială pentru identitatea noastră 
comunitară. Ne ajută să ne conectăm cu rădăcinile noastre și să 
promovăm valorile culturale în rândul generațiilor mai tinere. De 
asemenea, atrage turiști care sunt interesați de cultura noastră, ceea 
ce poate să sprijine chiar și economia locală.

Vorbind despre tinerețe, ansamblul de dansuri al comunei are 
un rol special în formarea tinerilor. Cum descrieți activitatea aces-
tui ansamblu?

Ansamblul nostru de dansuri este un adevărat pilon al comunității. 
Oferă tinerilor oportunitatea de a se exprima artistic, dezvoltându-le 
abilități de disciplină, muncă în echipă și, nu în ultimul rând, stimă 
de sine. Doamnă Munteanu, dansurile populare nu sunt doar arte, ci 
și un mod de a învăța despre tradițiile noastre. Tinerii care participă la 

ansamblul de dansuri devin ambasadori prețioși ai valorilor culturale 
ale comunei.

Ce impact a avut activitatea artistică asupra tinerilor din 
comună?

Activitatea artistică a avut un impact profund. Tinerii care sunt 
implicați în dansuri populare își îmbunătățesc abilitățile sociale și 
devin mai încrezători. De asemenea, am observat o creștere a intere-
sului pentru istoria și tradițiile locale, ceea ce este esențial pentru 
viitorul comunității noastre. Mai mult, aceste activități îi ajută să dez-
volte un sentiment de apartenență și responsabilitate față de patrimo-
niul cultural.

Domnule primar, îmi puteți spune cum sprijină administrația 
comunală aceste activități artistice?

Administrația comunală susține activitățile artistice prin alocarea 
de fonduri pentru organizarea de evenimente, concursuri, spectacole. 
De asemenea, colaborăm cu școlile și organizațiile locale pentru a 
facilita accesul tinerilor la dansuri. Și vrem să ne asigurăm că acestea 
rămân accesibile și atractive pentru toate generațiile.

În încheiere, ce mesaj doriți să transmiteți tinerilor din 
comună?

Doamnă Munteanu, aș dori să le spun tinerilor că tradițiile sunt 
o comoară pe care trebuie să o îmbrățișeze. Participând la activități 
culturale, nu doar că își dezvoltă abilitățile artistice, dar contribuie și 
la păstrarea identității comunității noastre. Vă încurajez, dragi tineri 
ai comunei noastre, să fiți activi, să învățați și să transmiteți mai de-
parte tradițiile strămoșești!

Vă mulțumim, domnule primar, pentru această discuție 
inspirațională!

Cu plăcere! Vă mulțumesc și eu pentru interesul acordat comu-
nității noastre!

ANUNȚ
Vă informăm că începând cu data de 26.09.2024, 

taxele și impozitele locale, precum și alte 
obligați fiscale datorate la Bugetul Local al Comunei 
Coșteiu, pot fi achitate online pe platforma https://www.
ghiseul.ro/. Pentru toate plățile online făcute pe plat-
forma https://www.ghiseul.ro/ NU SE PERCEP COMI-
SIOANE, acestea sunt suportate de către instituțiile în-
rolate în sistem.

Consiliul Județean Timiș alocă peste 6 milioane de 
lei pentru 14 localități din județul Timiș care își 

vor actualiza Planurile Urbanistice Generale. 
Primarul comunei Coșteiu a semnat Protocoalele de 

finanțare în cadrul Programului multianual de elaborare 
și/sau actualizare a Planurilor Urbanistice Generale ale 
localităților și a regulamentelor locale de urbanism pentru 
perioada 2024-2027.

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 92 din 19.09.2024 din  privind acordarea unui mandat spe-

cial împuternicitului Consiliului Local al comunei Coșteiu în Adunarea Generală 
ordinară a Asociaților Asociației de Dezvoltare Intercomunitară Apă-Canal Timiș; 
u Hotărârea nr. 93 din 19.09.2024 privind revocarea Hotărârii Consiliului Local 
nr. 82/12.09.2024 privind aprobarea participării comunei Coșteiu, județul Timiș 
la „Programul privind reducerea emisiilor de gaze cu efect de seră în transporturi,  
prin promovarea vehiculelor de transport rutier nepoluante și eficiente din punct 
de vedere energetic, 2020-2024” - Rabla Plus 2024 - Achiziționare autovehicul pur  
electric, derulat în cofinanțare cu Administrația Fondului pentru Mediu; u Hotă-
rârea nr. 94 din 19.09.2024 privind revocarea Hotărârii Consiliului Local nr. 
83/12.09.2024 privind aprobarea participării comunei Coșteiu, județul Timiș la „Pro- 
gramul privind reducerea emisiilor de gaze cu efect de seră în transporturi, prin pro-
movarea vehiculelor de transport rutier nepoluante şi eficiente din punct de vedere 
energetic, 2020-2024” - Rabla Plus 2024 -Achiziționare autoturism hibrid (plug-
in), derulat în cofinanțare cu Administrația Fondului pentru Mediu; u Hotărârea 
nr. 95 din 19.09.2024 privind aprobarea participării UAT comuna Coșteiu, la „Pro-
gramul privind reducerea emisiilor de gaze cu efect de seră în transporturi, prin 
promovarea vehiculelor de transport rutier nepoluante și eficiente din punct de ve-
dere energetic, 2020-2024” - Rabla Plus 2024 -Achiziționare autovehicul pur elec-
tric, derulat în cofinanțare cu Administrația Fondului pentru Mediu; u Hotărârea 
nr. 96 din 19.09.2024 privind aprobarea participării UAT comuna Coșteiu la „Pro-
gramul privind reducerea emisiilor de gaze cu efect de seră în transporturi, prin 
promovarea vehiculelor de transport rutier nepoluante şi eficiente din punct de ve-
dere energetic, 2020-2024” - Rabla Plus 2024 -Achiziționare autoturism hibrid 
(plug-in), derulat în cofinanțare cu Administrația Fondului pentru Mediu.

Fonduri pentru planul Urbanistic General
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Roxana DAMIAN

„Vreau să construim o comunitate durabilă, în care tinerii
să rămână acasă!“

Ioan Cristian CARDAȘ - Primar al comunei Victor Vlad Delamarina

Despre primarul de azi al comunei Victor Vlad Delamarina oamenii locului spun că a reușit să mențină 
o comunicare deschisă și transparentă cu comunitatea, că proiectele inițiate sub conducerea domniei 

sale au avut un impact deosebit asupra dezvoltării localității. De altfel, este un fapt cunoscut că implicarea sa 
activă în problemele comunității inspiră nu doar echipa de lucru, ci și fiecare cetățean în parte. Și, nu în ul-
timul rând, acestui tânăr edil, încă tânăr, îi este apreciată apropierea pe care o are față de oameni și capacitatea 
de a asculta nevoile și preocupările fiecărui membru al comunității.

Bună ziua, domnule primar! Vă mul- 
țumim că ne acordați acest interviu. Domnule primar, știind apro-
pierea dumneavoastră față de tinerii comunei, aș dori să începem 
prin a discuta despre tânăra generație din comuna dumneavoastră. 
Ce părere aveți despre tinerii din comuna Victor Vlad Delamarina?

Bună ziua! Mulțumesc pentru oportunitatea de a discuta despre 
acest subiect atât de important. Doamnă Damian, tinerii din comuna 
noastră sunt plini de energie, creativitate și ambiție. Mă bucur să văd 
că mulți dintre ei doresc să se implice în comunitate, să participe la 
proiecte și să contribuie la dezvoltarea acesteia. Totuși, am observat 
că provocările sunt mari, în special legate de educație și oportunitățile 
de muncă.

Domnule primar, ce inițiative aveți pentru a sprijini tinerii și a 
le oferi oportunități?

Lucrăm constant la dezvoltarea unor programe educaționale și 
de formare profesională în colaborare cu instituții de învățământ și 
organizații non-guvernamentale. De asemenea, încercăm să atragem 
investitori în zonă pentru a crea locuri de muncă, care să rețină tine-
rii acasă. Și, fapt cunoscut, încurajăm tinerii să participe la activități 
culturale și sportive

Care este impresia dumneavoastră despre comunitatea mai în 
vârstă? Cum colaborează tinerii cu seniorii din comună?

Interesantă întrebare! Doamnă profesor, comunitatea noastră 
este foarte unită. Oamenii mai în vârstă au și dânșii multe de învățat 
de la tineri, iar tinerii pot beneficia de experiența celor mai în vârstă. 
Am observat că există inițiative frumoase, în care tinerii își petrec 

timpul cu seniorii, organizând activități educaționale sau evenimente 
sociale. Această colaborare îmbogățește spiritul comunității și ajută 
la crearea unor relații interumane solide.

Știu că țineți mult la armonia administrativă, din acest motiv 
aș dori să vorbim acum despre colegii dumneavoastră din primărie. 
Cum colaborați și ce tip de atmosferă există aici?

Echipa din primărie este formată din oameni dedicați și pasionați 
de ceea ce fac. Colaborarea este esențială pentru a putea atinge obiec-
tivele comune. Ne străduim să menținem o atmosferă deschisă și 
constructivă, unde fiecare opinie este ascultată. Cred că diversitatea 
de idei și abordări este cheia inovației și eficienței în administrația 
locală.

Domnule primar, ce provocări întâmpinați în gestionarea co-
munei și cum intenționați să le abordați pe viitor?

Provocările sunt numeroase, de la lipsa de fonduri până la ges-
tionarea resurselor umane. Ne concentrăm pe atragerea de fonduri 
europene și guvernamentale, pentru a dezvolta infrastructura și ser-
viciile. De asemenea, încercăm să implicăm cetățenii în procesul de-
cizional prin consultări. Este important ca viziunea noastră să fie în 
concordanță cu nevoile și dorințele comunității.

În final, care este viziunea dumneavoastră, domnule primar, 
pentru viitorul comunei Victor Vlad Delamarina?

Viziunea mea pentru comuna noastră este aceea de a deveni un 
loc unde oamenii să se simtă bine, să aibă acces la servicii de calitate 
și să își poată pune în valoare potențialul. Vreau să construim o co-
munitate durabilă, în care tinerii să rămână acasă.

Rubrica pentru cei mici

Dacă obișnuiești să le 
citești copiilor povești 

în fiecare seară, poți încerca o 
schimbare de registru și să le 
citești poezii clasice românești. 
Cele mai frumoase poezii ro-
mânești pentru copii așteaptă 
să-ti încânte de acum serile în 
paginile jurnalului nostru.

                               
Iada

  Tudor ARGHEZI
Între iezii din cireadă
S-a născut de-o săptămână,
Dintr-o capră mai bătrână,
Dar zburdalnică, o iadă.
E bălţată-n fel de pete,
Zugrăvite ca pe var
Când, prin vişini şi arţar,
Bate luna în părete.
Dar pestriţă şi bălţată,
Albă, neagră, stacojie,
S-a-ntrecut în fudulie –
Şi-i stă bine, că e fată.
Iar în frunte, iada mea
Poartă, brează, semn: o stea.

u Hotărârea nr. 41 din 26.09.2024 
privind aprobarea acordării unei sume de 
bani , cu titlu de sprijin financiar, Mănăstirii 
Sfinţii Arhangheli Mihail şi Gavril din 
Petroasa Mare; u Hotărârea nr. 42 din 
26.09.2024  privind atestarea apartenenţei 
la domeniul privat al comunei Victor 
Vlad Delamarina a terenului înscris în CF 
400693, nr. top 5/b/1; u Hotărârea nr. 43 
din 26.09.2024  privind aprobare constitui-
re drept de acces, utilizare pe amenajări/
canale şi drept de acces, utilizare, moder-
nizare, consolidare canale, a drumurilor de 
exploatare în favoarea SUN SOURCES 
S.R.L.; u Hotărârea nr. 44 din 26.09.2024  
privind acordarea unui mandat special îm-
puternicitului Consiliului Local al comu-
nei Victor Vlad Delamarina în Adunarea 
Generală ordinară a Asociaţilor Asociaţiei 
de Dezvoltare Intercomunitară Apă-Canal 
Timiş; u Hotărârea nr. 45 din 26.09.2024  
privind aprobarea Nomenclatorului stradal 
al comunei Victor Vlad Delamarina.

Transparență 
administrativă

Ajutorul pentru încălzire sezonul rece 
2024-2025

Începând cu data de 15 octombrie 2024, la Serviciul 
Public de Asistență Socială, comuna Victor Vlad 

Delamarina, se preiau cereri 
pentru ajutorul de încălzire, 
pentru sezonul rece 2024-
2025.

Modelul de cerere se  
preia de la Biroul de Asis-
tență Socială al primăriei.

Ajutorul se acordă procentual, în funcție de venitul me-
diu net lunar realizat, pe membru de familie, iar acesta să nu 
depășească 1.396 lei/persoană. Pentru a beneficia de ajutor 
pentru toată perioada de 5 luni, termenul maxim de depunere 
a cererilor este 20 noiembrie 2024.

Anexat cererii se depun documente care dovedesc 
componența familiei, veniturile realizate, bunurile aflate în 
proprietate, închiriere, concesiune, comodat sau altă formă 
de deținere, cuprinse în lista bunurilor (bunuri imobile, 
bunuri mobile, depozite bancare) ce conduc la excluderea 
acordării ajutorului pentru încălzirea locuinței.

Pentru mai multe detalii puteți apela persoanele de 
contact: Adriana Toma (0730188426) și Ciprian Mile 
(0721291169).
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 Pagină realizată de Silviu LAZĂR

Transparență administrativă

„Consider că există destui pasionați de fotbal, destui tineri talentați la nivelul comunei 
Lenauheim, în toate cele trei sate, pentru crearea unei echipe  

la nivelul comunei și care să ne reprezinte cu succes!“

Investiție de peste un milion de euro

Ministrul dezvoltării, lucrărilor publice și admi-
nistrației, Adrian Veștea, a aprobat prin Ordinul 

de Ministru nr. 3773/27.09.2024 indicatorii tehnico-eco-
nomici pentru obiectivul de investiție „Modernizare străzi 
și drum comunal în comuna Lenauheim, județul Timiș”. 
Este vorba de modernizare prin asfaltare a două străzi,  
una din Lenauheim și una din Grabaț și a drumului comu-
nal DC 22 Bulgăruș - Uihei. Proiectul va fi realizat de către  
Compania Națională de Investiții (CNI), iar valoarea totală  
este de 5.646.374,25 lei. Durata de proiectare este de 2 luni, iar cea de execuție este de 6  
luni. Întrucât proiectul tehnic al investiției este realizat deja, el va fi transmis către CNI  
și ne vom îngriji de începerea cât mai rapidă a licitației pentru desemnarea constructorului.

A fost aprobată înființarea Clu-
bului Sportiv Comunal Banatul 

Lenauheim, prin votarea de către Consiliul 
Local a proiectului de hotărâre privind 
înființarea CSC Banatul Lenauheim. 
Totodată a fost aprobat Regulamentul 
de Organizare și Funcționare a Clubului 

Comunal Banatul Lenauheim. 
„Acest proiect înseamnă înființarea unui club de utilitate publică, 

în subordinea Consiliului Local Lenauheim, care să se ocupe de 
activități sportive ale copiilor. Scopul principal al clubului este de a 
reuni echipe de fotbal de copii, pe categorii de vârste, și o echipă de 
fotbal de fete. 

Acest demers se face pentru a pune la dispoziția amatorilor și 
jucătorilor de fotbal un cadru civilizat, normal și legal, în care vor 

În atenția fermierilor care dețin pro-
cese verbale de constatare și evaluare a 

pagubelor produse de seceta pedologică, trebuie 
să vă prezentați la DAJ Timiș, Str. Paris nr 2A, 
Timișoara sau pe email-ul: seceta.tm@madr.ro a 
documentelor de solicitare a grantului, până la 
data de 29 octombrie 2024, inclusiv. Documente 
necesare: cerere, proces-verbal, extras de cont - 
copie, CI/BI - copie, CUI - copie, cerere unică 
de plată APIA 2024-copie, formular M1 - Schim-
barea declarației de suprafață 2024 - copie. În ca-
zul transmiterii electronice a procesului verbal și 
a extrasului de cont acestea vor purta sintagma 
„conform cu originalul”.

Curățenia
de toamnă 2024

Primăria Lenauheim va 
colecta resturi vegetale 

(crengi) rezultate din curățarea 
pomilor după următorul program:

- Lenauheim: 28 Octombrie 
- 01 Noiembrie - scoateți crengile 
cel mai devreme în data de 26 
Octombrie;

- Grabaț: 04 - 08 Noiembrie - 
scoateți crengile cel mai devreme 
în data de 02 Noiembrie.

Resturile vegetale (crengile) 
vor fi plasate la stradă, lângă partea 
carosabilă, cu maxim 2 (două) zile 
înainte de începerea colectării pe 
respectiva localitate.

u Hotărârea nr. 67 din 13.09.2024 privind aprobarea atribuirii în folosință gratuită a suprafeței 
de 1.000 m.p. aferent imobilului - teren înscris în C.F. nr.107125 Lenauheim, nr. cadastral/topografic 
107125, d-lui Nicolae Ovidiu-Ionel pentru construirea unei locuințe proprietate personală în 
conformitate cu prevederile Legii nr.15/2003; u Hotărârea nr. 68 din 13.09.2024 privind aprobarea 
atribuirii în folosință gratuită a suprafeței de 1.000 m.p. aferent imobilului - teren înscris în C.F. 
nr.100443 Lenauheim, nr. cadastral/topografic 100443, d-nei Anițoae Maria-Paula pentru construirea 
unei locuințe proprietate personală în conformitate cu prevederile Legii nr.15/2003; u Hotărârea nr. 
69 din 13.09.2024 privind aprobarea atribuirii în folosință gratuită a suprafeței de 1.000 m.p. aferent 
imobilului - teren înscris în C.F. nr.405797 Lenauheim, nr. cadastral/topografic 405797, d-nei Droc Maria 
pentru construirea unei locuințe proprietate personală în conformitate cu prevederile Legii nr.15/2003;  
u Hotărârea nr. 70 din 13.09.2024 privind aprobarea atribuirii în folosinţă gratuită a suprafeţei de 1.000 
m.p. aferent imobilului - teren înscris în C.F. nr.405804 Lenauheim, nr. cadastral/topografic 405804, 
d-lui Darosi Abel pentru construirea unei locuinţe proprietate personală în conformitate cu prevederile 
Legii nr.15/2003; u Hotărârea nr. 71 din 13.09.2024 privind aprobarea atribuirii în folosință gratuită 
a suprafeței de 1.000 m.p. aferent imobilului - teren înscris în C.F. nr.405803 Lenauheim, nr. cadastral/
topografic 405803, d-nei Muller Valentina pentru construirea unei locuințe proprietate personală în 
conformitate cu prevederile Legii nr.15/2003; u Hotărârea nr. 72 din 13.09.2024 privind aprobarea 
continuării activității Serviciului de salubrizare a localitațiilor si a Serviciului de iluminat public in 
comuna Lenauheim, județul Timiș; u Hotărârea nr. 73 din 13.09.2024 privind aprobarea cotizației 
suplimentare pe anul 2024 către Asociația de Dezvoltare Intercomunitară de Deșeuri Timiș; u Hotărârea 
nr. 74 din 13.09.2024 privind înființarea Clubului Sportiv Lenauheim și aprobarea Regulamentului 
de Organizare și Funcționare a Clubului Comunal „Banatul“ Lenauheim; u Hotărârea nr. 75 din 
13.09.2024 privind aprobarea rectificării bugetului local al comunei Lenauheim, județul Timiș, Sursa A, 
pe Trimestrul III, anul 2024; u Hotărârea nr. 76 din 13.09.2024 privind aprobarea devizului general/
devizului general actualizat pentru obiectivul de investiții: „Reabilitarea și echiparea Grădiniței cu 
Program Normal, localitatea Grabaț, comuna Lenauheim, județul Timiș“.

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

putea să fie organizate chiar și echipe de fotbal de seniori, evident, cu 
jucători de pe raza comunei. 

Modul în care se desfășoară în prezent activitatea fotbalistică 
pe raza comunei este unul disparat, haotic și dezorganizat. Consider 
că există destui pasionați de fotbal, destui tineri talentați la nivelul 
comunei Lenauheim, în toate cele trei sate, pentru crearea unei echipe 
la nivelul comunei și care să ne reprezinte cu succes. Nimic nu este 
obligatoriu, participarea în acest club este voluntară.

Principalul motiv, însă, este constituit de echipele de copii. 
Acestea vor funcționa pe categorii de vârstă și grupele vor juca în 
campionatele dedicate. Același lucru este valabil pentru echipa de 
fete. Urmează obținerea CIS-ului de la Ministerul Tineretului și 
Sportului, iar apoi creionarea unui buget de venituri și cheltuieli și 
aprobarea lui în cadrul cosiliului local“, a spus domnul primar Ilie 
Suciu.

ANUNȚ
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Prof. Ovidiu DOȚA - Primar al comunei Topolovățu Mare

 Pagină realizată de Andrei Horațiu CIPRIAN

„Tinerii nu trebuie să lase presiunea socială sau așteptările externe să le
influențeze alegerile!“

Nu aș fi putut deschide dialogul meu cu domnul profesor Ovidiu Doța cu altă întrebare decât cea pri-
vind rolul educației în rândul tinerilor. Om al catedrei, căreia îi este fidel și astăzi, domnul primar a  

acceptat cu plăcere acest subiect.
Bună ziua, domnule primar!
Bună ziua! Vă mulțumesc pentru 

invitație.
Și eu vă mulțumesc că ați acceptat 

să discutăm despre teme atât de impor-
tante pentru tineri. Dacă la trecuta noastră întâlnire v-am întrebat 
despre importanța școlii în viața noastră, azi aș dori să începem 
acest dialog rugându-vă să-mi spuneți, să-mi vorbiți despre rolul 
educației în viața tinerilor. Cum vedeți această misiune?

Domnule Ciprian, educația este fundamentală în dezvoltarea 
oricărei societăți. Pentru tineri, educația nu înseamnă doar acumu-
larea de cunoștințe, ci și formarea caracterului, dezvoltarea gândirii 
critice și îmbunătățirea abilităților sociale. Tinerii care beneficiază 
de o educație solidă devin cetățeni responsabili, oameni capabili să 
contribuie activ la comunitatea lor.

Aș dori să vă întreb despre importanța religiei în viața tine- 
rilor. Credeți că religia poate juca un rol benefic în formarea lor?

Cu siguranță! Religia poate oferi tinerilor valori fundamentale, 
cum ar fi compasiunea, respectul față de ceilalți și responsabilitatea. 
De multe ori, tinerii găsesc în religie un sprijin moral în momente 
de incertitudine. De asemenea, comunitățile religioase pot oferi 
oportunități de implicare comunitară și dezvoltare personală.

Domnule primar, întrebându-l pe profesorul Ovidiu Doța 
despre alegerea profesiei, ce sfaturi ați oferi tinerilor care se 
confruntă cu această decizie crucială în viața lor?

Domnule Ciprian, elevilor mei le-am spus mereu să își aleagă o 
profesie care să le aducă bucurie și satisfacție. Același sfat îl reco-
mand și astăzi. Pentru că, vedeți, dumneavoastră, este foarte impor-
tant ca tinerii să își cunoască pasiunile și să își exploreze abilitățile. 
Tinerii nu trebuie să lase presiunea socială sau așteptările externe să 
le influențeze alegerile. De asemenea, un mentor poate oferi orien-
tarea necesară pentru a face o alegere bine informată.

Dacă tot am vorbit azi despre tineri, aș dori să aflu în final, 
cum vedeți implicarea tinerilor în viața comunității? Este aceasta o 
călătorie importantă în dezvoltarea lor?

Absolut! Implicarea în comunitate îi ajută pe tineri să își dez-
volte abilități sociale, să își asume responsabilități și să construiască 
relații interumane solide. Participarea la activități comunitare îi face 
pe tineri să se simtă conectați și să contribuie la binele comun. O 
comunitate unită este o comunitate care poate progresa.

Vă mulțumesc foarte mult, domnule primar, pentru timpul 
acordat și pentru perspectivele dumneavoastră valoroase!

Cu plăcere! Vă doresc mult succes în continuare și sper ca 
discuția noastră să inspire tinerii să își urmeze visurile.

În atenția părinților
Pericolele de pe internet

Există o gamă largă de pericole care pot afecta co-
piii în mediul online.

Contactul cu persoane nedorite, inclusiv:
- Prădători — de exemplu, în mesajele de pe rețelele 

sociale sau în camerele de chat ale jocurilor.
- Cyberbully — copiii pot fi vizați de agresori online, 

inclusiv de cei din viața reală.
- Escroci phishing — aceștia păcălesc copilul să ofere 

informații despre el însuși sau despre părinți ori chiar să 
ofere informații privind carduri de credit.

Conținut inadecvat, cum ar fi:
Conținut sexual explicit — în special imagini și video-

clipuri pornografice.
Conținut violent sau grafic — cum ar fi scene de 

violență sau atacuri.
Conținut obscen sau nepotrivit pentru vârstă — cum ar 

fi limbajul vulgar sau consumul de droguri și alcool.
Indiferent dacă joacă jocuri online cu prietenii sau 

participă la conversații pe rețelele sociale, copiii intră în 
contact cu străini în fiecare zi. Șirul de comentarii on-
line, camerele de chat și mesajele private sunt pline de 
personaje nedorite, care se ascund în spatele avatarurilor 
pentru a păcăli copiii să ofere detalii personale. Copiii tre-
buie să știe că persoanele online nu sunt întotdeauna cine 
pretind că sunt. Chiar dacă 
cineva arată, vorbește sau 
se comportă ca cineva de 
vârsta lor, ar putea fi păcălit. 
Copilul trebuie învățat să fie 
întotdeauna precaut și nu să 
nu ofere niciodată informații 
personale.

Experiențele pozitive asociate călătoriilor

Experiențele pozitive asociate cu călătoriile – interacțiunile sociale, stimu-
larea mentală, activitatea fizică și mâncarea sănătoasă – pot întârzia 

procesul îmbătrânirii. Cel puțin asta reiese dintr-un studiu realizat în Australia, 
iar autorii săi observă că recomandările specialiștilor în ceea ce privește viața 
sănătoasă sunt împlinite în cazul majorității călătoriilor, relatează The Washing-
ton Post. „Turismul nu înseamnă doar agrement și recreere”, 
a declarat Fangli Hu, cercetătorul principal al studiului, pen-
tru The Washington Post. „Acesta joacă, de asemenea, un rol 
important în sănătatea individuală și în sănătatea publică”.
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  Pagină coordonată de Andrei ANCA

„Viziunea mea este de a transforma comuna Ususău 
într-o comunitate prosperă!“

Florin ȚOLE - Primar al comunei Ususău

Bună ziua, domnule primar Florin 
Țole! Vă mulțumesc că ați acceptat să ne  
oferiți acest interviu! Aș vrea să încep prin  
a vă întreba despre comunitatea din Usu-
său. Cum caracterizați oamenii de aici?

Bună ziua! Vă mulțumesc pentru invi- 
tație. Comuna Ususău este o comunitate unită, formată din oameni 
harnici, care își iubesc tradițiile și locurile natale. Oamenii de aici 
sunt deschiși și primitori, iar spiritul de colaborare este foarte prezent. 
Mă bucur să observ că tinerii, în special, sunt dornici să se implice în 
viața comunității, ceea ce ne dă speranțe pentru viitor.

Ați menționat tinerii. Ce proiecte aveți în vedere pentru a-i 
sprijini și pentru a-i încuraja să rămână acasă?

Domnule Andrei, este o provocare să păstrăm tinerii în comu-
nitate, dar lucrăm la mai multe inițiative. Ne concentrăm pe dez-
voltarea infrastructurii, pentru a oferi condiții mai bune de trai. De 
asemenea, recomandăm program educațional și cursuri de formare 
profesională, astfel încât să aibă oportunități de angajare aici, în 
comună. Încercăm, de asemenea, să atragem investiții care să genere-
ze locuri de muncă.

Stiam despre domnul Florin Țole că este un lider dedicat comunității locale, cunoscut pentru angajamen-
tul său față de dezvoltarea durabilă a localității. Astfel că dialogul nostru nu a ocolit subiecte de interes 

pentru comuna sa și locuitorii săi.
Vorbiți-ne despre unele dintre realizările dumneavoastră de 

până acum ca primar.
Una dintre cele mai semnificative realizări este moderniza-

rea drumurilor și căilor de acces, care au fost într-o stare destul de 
precară. Am reușit să atragem fonduri pentru acest proiect, iar locui-
torii trag acum foloasele. De asemenea, suntem în curs de imple-
mentare a unor proiecte culturale, precum festivaluri locale care să 
reînvie tradițiile noastre.

Ce proiecte de viitor aveți în plan pentru comuna Ususău?
Viziunea mea este de a transforma comuna Ususău într-o comu-

nitate prosperă, în care oamenii să se simtă bine și să aibă oportunități. 
Vreau să păstrăm tradițiile, dar să ne și modernizăm, să încurajăm 
tineretul să rămână și să contribuie la dezvoltarea locului. Împreună, 
cu ajutorul cetățenilor și al autorităților, putem construi o comună 
înfloritoare pentru generațiile viitoare.

Domnule primar, vă mulțumesc mult pentru timpul acordat și 
pentru informațiile valoroase. Vă doresc succes în continuare în 
implementarea proiectelor dumneavoastră!

Vă mulțumesc și eu! Apreciez interesul dumneavoastră pentru 
comuna noastră.                                                                                

u Hotărârea nr. 66 din 26.09. 2024 privind modificarea art. 1 din Hotărârea Con-
siliului Local al comunei Ususău nr. 27/2024 pentru aprobarea sumei reprezentând 
cofinanțare de la bugetul local al comunei Ususău pentru realizarea proiectului  
de investiție: „Construire Școală Gimnazială în localitatea Ususău P+1“; u Hotărâ-
rea nr. 67 din 26.09.2024 privind stabilirea prețului de referință și de pornire a lici-
tației pentru masa lemnoasă pe picior valorificată în anul 2024 din Partida 1361  
SR; u Hotărârea nr. 68 din 26.09.2024 privind modificarea și completarea art. 1 
din HCL nr. 106/2023 privind aprobarea primei înscrieri în sistem integrat de Ca-
dastru și Carte Funciară pentru două imobile înscrise în CF 300824 Ususău nr. Topo 
608-609/1/14 respectiv nr. Topo 608-609/1/54; u Hotărârea nr. 69 din 26.09. 
2024 privind aprobarea primei înscrieri în sistem integrat de Cadastru și Carte Fun-
ciară pentru imobilul înscris în CF 308900 Ususău nr. Topo 171/1/1/1 în suprafață  
de 16.562 mp; u Hotărârea nr. 70 din 26.09.2024 privind aprobarea rectificării 
bugetului Consiliului Local al comunei Ususău pe anul 2024; u Hotărârea nr. 71 din 
26.09.2024 privind aprobarea situației financiare anuale pentru anul 2023; u Hotă-
rârea nr. 72 din 26.09.2024 privind aprobarea contului de încheiere a exercițiului 
bugetar pe trimestrul I, II anul 2024; u Hotărârea nr. 73 din 26.09.2024 privind scoa-
terea definitivă din circuitul agricol a suprafeței de 3000 mp, prin diminuarea din CF  
308920 Ususău, nr. topo 308920 a respectivei suprafețe, teren extravilan, categoria  
de folosință pășune situat în comuna Ususău, înscris în CF nr. 308920 Ususău, proprie- 
tate privată, pentru proiectul de utilitate publică și interes local „Utilizare surse regene- 
rabile de energie de tip solar, pentru consum propriu al comunei Ususău, județul Arad“.

Transparență administrativă

Rubrica elevilor
Tu scrii corect gramatical?

Concursurile pentru anu-
mite funcții generează, 

în mass-media, o serie de arti-
cole pe această temă, în titlurile 
cărora putem citi: „Promovabili-
tate de 65,8% la concursul pentru 
ocuparea funcţiilor de director de şcoli”, „Procent de 
promovabilitate de 56,65% la concursul pentru direc-
tori de școli în judeţul X” etc. În mod similar, în fie-
care an, examenele naţionale – Bacalaureat, Evaluare 
Naţională – sunt însoţite de ştiri precum: „Bacalau-
reat – care sunt ratele de promovabilitate în ultimii 16 
ani?”, „Rata de promovabilitate la Testele Naţionale, 
în urma contestaţiilor” etc. Astfel de exprimări sunt 
atât de des folosite încât par fireşti, corecte, puţini 
mai sesizează, poate, inadvertenţa acestor structuri 
lingvistice. Substantivul „promovabilitate”, potrivit 
DEX, înseamnă: „însușirea a tot ceea ce poate fi pro-
movat / însușirea de a fi promovabil”.

De ce nu este corectă structura „rata de promova- 
bilitate”? În limba română, „promovabilitate” este 
un cuvânt derivat cu sufixul „-itate”, din adjectivul 
„promovabil” (care poate fi / care are calitatea de a 
fi promovat). Cuvântul „promovabilitate” exprimă, 
aşadar, o posibilitate, iar utilizarea acestuia pentru a 
exprima o certitudine este o eroare de logică. În plus, 
trădează şi o anume preţiozitate în utilizarea limbii, 
care explică, într-o oarecare măsură, frecvenţa struc-
turii „rata de promovabilitate”. Prin urmare, când ne 
referim la numărul / procentul celor care au promovat 
un examen, deci, când exprimam o certitudine, şi nu 
o posibilitate, vom spune corect „rata de promovare”/ 
„procentul de promovare”/ „procentul celor care au 
promovat examenul” etc.

Cu ochii la ziua de mâine                 
Cel mai negru scenariu

Dacă Rusia ar decide să atace NATO, forțele sale ar lovi imediat infrastruc-
tura europeană de transport de care aliații au nevoie pentru a răspunde, a 

comentat generalul în rezervă Ben Hodges, fost comandant al trupelor americane 
în Europa. „Așa că imaginați-vă o săptămână din ceea ce se întâmplă în Ucraina să 
se întâmple în Gdansk sau Klaipeda sau Tallinn sau Bremerhaven”, în cel mai rău 
scenariu, Lituania ar trebui să aștepte timp de două săptămâni sosirea de întăriri, a 
adăugat acesta. Potrivit generalului în rezervă, armatele occidentale erau pregătite 
pentru desfășurare în 24 de ore în timpul Războiului Rece, în timp ce ar- 
matele de astăzi nu au această mentalitate. „La zece ani și jumătate după ce  
Rusia a invadat Ucraina, încă nu putem furniza suficientă muniție pentru 
o săptămână. Și ne-am golit buncărele pentru a ajuta”, spune generalul.

,
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BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Răzvan PAȘCA - Primar al comunei Birchiș

„Ajungi la un moment dat în viață când îți dai seama că nu contează ce faci pentru tine, 
ci ceea ce rămâne în urma ta și ce faci pentru ceilalți!“

De ce tinerii cu școală făcută temeinic și la vreme nu se implică în destinul acestei țări? Ați tot auzit această 
întrebare de ani buni. Iată că de ceva vreme, cel puțin în câteva administrații, au apărut tineri cu studii 

serioase, tineri cărora consătenii lor le-au acordat cu încredere destinul localităților lor. Și veți vedea că nu s-au 
înșelat! Unul din acești tineri excepționali este chiar primarul de azi al comunei Birchiș, cu care am realizat acest 
interviu.

Domnule primar, ce înseamnă acest grup de lucru?
Acest grup de lucru este constituit din oameni de la Birchiș, 

Bata și Săvârșin. Îl avem și pe domnul primar Vodicean alături de 
noi, pentru că viziunea este pentru întreaga vale a Mureșului, să o 
modernizăm, să o dezvoltăm, nu doar local, la Birchiș. Am învățat 
din afaceri că dacă gândești mic ești mic, iar dacă gândești la scară 
mare ești mare.

Este un lucru extraordinar ce spuneți, fiindcă mizați și pe 
solidaritatea conducătorilor, a primarilor și a localităților, să nu 
lucrați de unul singur. Unde-s mulți puterea crește, cum se zice. De 
ce mizați pe puterea grupului?

Asta face parte din viziunea noastră. Nu vreau să gândesc în 
mod individual, să luăm noi fața comunelor învecinate, pentru că 
eu sunt convins că fără ele nu va merge treaba normal și nu vom 
reuși să facem totul chiar așa bine, când vorbim de dezvoltarea Văii 
Mureșului.

Domnule primar, dumneavoastră aveți o afacere prosperă în 
producția de mobilier, design interior. Iată că veniți din mediul 
privat și intrați în mediul public în politică. Cum așa?

Ajungi la un moment dat în viață când îți dai seama că nu con-
tează ce faci pentru tine, ci ceea ce rămâne în urmă ta și ce faci  
pentru ceilalți. Am vrut să îmi ajut și comunitatea. Știu că pot face 
asta. Iată, am făcut primii pași. Am ajuns primar și am creat și 
cooperativa.

(va urma)

Domnule primar, ați vorbit, în rândul  
trecut despre digitalizarea parțială a site- 

ului primăriei, v-aș ruga să aprofundați această intenție a dumnea-
voastră.

Doamnă Carmen, este, fără îndoială, nevoie de digitalizare 
concretă a primăriei. Între timp, noi am creat un grup de lucru care 
implementează acest proiect european.

Ce mai considerați necesar, așa, la prima vedere?
E nevoie și de pista de bicicletă pe malul Mureșului care 

înseamnă, pe lângă amenajarea malului și plasarea de căsuțe. Pe lângă 
aceasta, ne dorim un sistem de iluminat bazat pe panouri solare. S-a 
încercat un proiect acum trei ani de zile, dar a fost lăsat la stadiul de 
discuție. Cred că e nevoie și de o stație de încărcare electrică, pentru 
că vin oamenii de la oraș cu mașini electrice sau hibrid și au nevoie 
să-și conecteze mașina la încărcat. Pe lângă digitalizare, mai avem 
nevoie și de modernizarea infrastructurii.

O întrebarea provocatoare: „De unde vor veni finanțele?”
Evident că vom atrage banii europeni de la Uniunea Europeană. 

Până până în 2027, suntem datori să scriem 10 proiecte, iar cel puțin 
două - trei le vom prinde pentru că avem oameni dedicați, avem 
oameni profesioniști în acest grup de lucru. Există un tânăr de 32 de 
ani care a absolvit Facultatea de Arhitectură de la București, secția 
Urbanism. E un tip foarte documentat și pregătit în domeniu, plus că, 
bineînțeles, avem sprijinul colegului Cristi Mateiaș, edilul comunei 
Bata care a lucrat la AFIR.

La începutul lunii octombrie, primarul comunei 
Birchiș a luat parte la festivitatea de inaugurare a 

spațiului de joacă dedicat copiiilor de la Săvârșin, ocazie 
cu care acesta a declarat: „Un nou exemplu pentru comu-
nitate, de muncă în echipă a administrației locale alături de 
Cetatea Voluntarilor Arad. În 2025 vom munci tot în echipă 
la un astfel de proiect și pentru comuna Birchiș. Copii au 
nevoie de un loc care să fie 
al lor și în care să se distreze 
la potențial maxim. Oame-
ni buni, nu uitați că aceste 
proiecte vin din partea oa-
menilor implicați ce cred și 
se dedică comunităților lor, 
iar copii reprezintă viitorul! 
Felicitări tuturor!“.

Un exemplu de muncă în echipăUn nou început pentru Școala Gimnazială „Alexandru 
Mocioni” Birchiș

Prof. Natasa Valentina CHILIBON-ROMAN

Școala Gimnazială ,,Al. Mocioni” Birchiș a accesat un proiect deosebit 
de important în valoare de 451284 de RON, făcând parte din PNRR 

numit PNRAS cu scopul prevenirii și reducerii abandonului școlar. Contractul 
a fost semnat în aprilie 2024, urmând ca activitățile cu elevii să înceapă în data 
de 1 octombrie 2024.

Acesta se întinde pe parcursul a 24 de luni, proiectul fiind structurat pe 
mai multe capitole de finanțare: cheltuieli pentru servicii și bunuri, cheltuieli 
cu subvenții, ajutoare și premii, cheltuieli de natură salarială, cheltuieli privind 
activitățile de finanțare a cadrelor didactice, cheltuieli pentru mobilier și mici 
lucrări de amenajare și cheltuieli de digitalizare.

Din grupul țintă fac parte elevii de gimnaziu, părinții lor și cadrele didac-
tice. Activitățile propuse sunt deja stabilite: orele remediale care vor avea ca 
scop îmbunătățirea rezultatelor școlare și a rezultatelor la Evaluarea Națională. 
Tototdată, aceștia au activități extrașcolare (excursii) și de consiliere, iar în tim-
pul orelor remediale vor beneficia de o masă. De asemenea, cadrele didactice 
vor participa la cursuri de formare, care vor gestiona problema abandonului 
școlar.

Școala va fi dotată cu aparatură electronică în valoare de 96000 de RON și 
mobilier și lucrări de amenajare în valoare de 45000 de RON.  Elevii cu merite 
deosebite și cei aflați  în risc de abandon vor beneficia de ajutoare și premii cu 
o valoare de 27000 RON.

La finalul proiectului, școala are ca obiectiv reducerea abandonului și 
creșterea ratei promovabilității și a mediilor de promovare a elevilor de clasa a 
VIII-a, care fac parte din grupul țintă, fiind un proiect așteptat cu mult interes 
de toți cei implicați în el.
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BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 „Sunt autor a peste 40 de lucrări științifice publicate în țară
și în străinătate!“

Cristian Giorgian MATIAȘ - Primar al comunei Bata

Continui și în această lună dialogul meu cu domnul dr. ing. Cristian Giorgian Matiaș, tânărul primar al 
comunei Bata din județul Arad cu o întrebare simplă:

Domnule primar, cum a început dru-
mul dumneavoastră spre primărie?

Domnule Ciprian, eu îl respect pe 
fostul primar Micurescu. Nu m-aș fi lăsat să 
candidez niciodată împotriva domniei sale. 
Nu am știut dacă dumnealui va candida. 
Valoarea lui este indiscutabilă. Nu cred că 

eram niciunul în măsură să-l înfruntăm și să îl învingem pe domnul 
Ion Micurescu. Am reușit să îl conving pe domnul Micurescu și 
pe cei de la Partidul Național Liberal că eu sunt soluția pentru a fi 
viitorul primar la Bata și atunci am candidat, dat fiind că domnul 
Micurescu nu a mai vrut să candideze. În primul rând, am spus că eu 
trebuie să fiu și realist și oamenilor nu puteai să le promiți marea cu 
sarea. Și nici nu am vrut să fac asta. Comuna Bata este destul de mare 
ca întindere, dar este depopulată. Astăzi mai sunt 1.200 de locuitori și 
atunci am încercat să le vorbesc oamenilor despre soluția de a duce 
fonduri europene pentru dezvoltare rurală.

Domnule primar, aveți rădăcini în Țela, dar sunteți și doctor 
în științe?

Născut și școlit la oraș, dar dobândind tot ceea ce este mai curat 
în valorile morale și principiile mele de viață, în casa bunicilor mei 
și în Sfânta Biserica din Țela, am nutrit mereu speranța că într-o zi, 
aici va fi permanent acasă. Vedeți, dumneavoastră, eu am dedicat 
în anul 2011 întreaga mea activitate de cercetare științifică acestor 
locuri, dobândind titlul de doctor în științe, susținând teza de doctorat 
„Cercetări de dezvoltare rurală durabilă în Lunca Mureșului, arealul 
Lipova -Săvârșin”.

Cu o experiență de...
Cu o expertiză și experiență de 16 ani în domeniul dezvoltării 

rurale durabile și a fondurilor europene. Sunt autor a peste 40 de 
lucrări  științifice în acest domeniu, publicate în țară și în străinătate, 
și am căutat mereu, ca din postura de fiu al satului, să încurajez tinerii 
comunei Bata să devină beneficiari ai unor proiecte din fondurilor 
nerambursabile.

Și spre funcția de primar?
M-am hotărât să candidez pentru funcția de primar al comunei 

Bata, sperând, astfel, ca prin experiența mea, să contribui esențial, 
ca Bata să devină un model etalon de dezvoltare rurală durabilă, o 
comună aliniată standardelor europene.

Fondurile europene sunt soluția la dezvoltare rurală?
Putem implementa în comuna Bata în următorii ani, foarte multe 

proiecte folosind fondurile europene. Aceasta este cea mai ușoară 
metodă de dezvoltare economică, la îndemâna fiecăruia, dar și cea 
mai eficientă, pentru că fondurile obținute sunt nerambursabile. În ce 
privește experiența mea și expertiza dobândită în 16 ani de activitate 
am pus-o și o voi pune mereu la dispoziția comunității și acelora care 
își doresc cu adevărat să se dezvolte și să creeze o lume mai bună și 
frumoasă în jurul lor.

În finalul acestui interviu, vă întreb ce păstrează mai special 
Valea Mureșului?

Arhaismul! Am reușit să ne păstrăm arhaismul. E o zona aparte, 
Valea Mureșului nu este alterată de tot ce înseamnă marile orașe și 
civilizație.

(va urma)

Subt o geană de dumbravă
sparg mistreții luncile.
Cornul sună, cânii latră,
auie speluncile.
Vino și tu. Vânătoarea
drum deschidă-ne pe grind
spre arhaice izvoare
și spre evul de argint.

Vom lăsa în urma noastră
cugetul, cetățile.
Și-om stârni din așternuturi
roșii vietățile.
Veverița coadă-lungă
sare ca o flacară.
S-a purces prin plai alaiul,
sulițele scapără.

Chiotind se țin gonacii
către iezere și stânci,
unde jneapănul se-ntinde
cățărându-se pe brânci.
În Arcadia de brume
țapii negri-s fără griji,
își ridică numai capul,
când din fundul văii strigi.

Sângelui i s-or deschide
prin păduri lacătele.
De pe frunți de cerbi, din coarne
strângem nestematele.
Sus, la capătul baladei,
arși de sete fără leac,
încorda-ne-vom săgeata
după nori - prin vânt de veac.

Corn de vânătoare
Lucian BLAGA

ISU recomandă

Un procent semnificativ dintre incendiile produse în sezonul rece are drept 
cauză utilizarea coșurilor de fum defecte sau necurățate, precum și folo-

sirea mijloacelor de încălzire defecte, improvizate 
sau nesupravegheate. Având în vedere că multe 
persoane au început deja să utilizeze instalațiile 
de încălzire, pompierii militari arădeni vă reamin-
tesc principalele măsuri ce trebuie respectate pen-
tru a preveni izbucnirea incendiilor: u Verificați 
sobele, canalele și coșurile de evacuare a fumului 
pentru a vă asigura că acestea nu prezintă fisuri; u 
Curățați coșurile de fum de funinginea depusă și 
asigurați întreținerea acestora prin zugrăvire, pentru a identifica și repara eventu-
alele fisuri apărute; u Amplasați sobele la distanțe sigure față de materiale com-
bustibile și evitați poziționarea acestora direct pe parchet, podele laminate sau alte 
materiale inflamabile; u Montați o bucată de tablă metalică pe pardoseală în fața 
ușii de alimentare cu combustibil, pentru a preveni căderea scânteilor pe materiale 
combustibile; u Nu utilizați benzină, motorină sau alte substanțe ușor inflamabile 
pentru aprinderea focului în sobe; u Nu introduceți în sobe lemne cu dimensiuni 
mai mari decât focarul și nu lăsați ușa focarului deschisă; evitați supraîncălzirea 
sobelor; u Evitați suprasolicitarea instalațiilor electrice, prin conectarea simul-
tană a mai multor aparate cu consum (reșouri, radiatoare, frigidere, mașini de spă- 
lat, convectoare etc.) la aceeași priză; u Supravegheați permanent mijloacele 
de încălzire electrice aflate în funcțiune, chiar dacă sunt prevăzute cu termostate 
sau alte mijloace de protecție, întrucât acestea pot funcționa defectuos. În cazul 
apariției unor defecțiuni, deconectați-le imediat; u Nu utilizați instalații electrice 
defecte sau realizate de personal neautorizat; u Nu lăsați copiii nesupravegheați 
în preajma sobelor, aparatelor electrice sau electrocasnice, afumătorilor etc.

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
Ce amenzi riști dacă nu ai anvelope de iarnă
Dacă vei fi surprins că circuli cu mașina neechipată 

adecvat pentru iarnă, în condițiile prevăzute de 
lege, riști o penalizare cuprinsă între 9 și 20 de puncte de 
amendă. Asta se traduce printr-o sancțiune de la 1.485 până 
la 3.300 de lei. În afară de amendă, polițiștii îți vor reține 
și certificatul de înmatriculare al mașinii. În situația în care 
ești implicat într-un accident de circulație, iar mașina ta nu 
este echipată cu cauciucuri de iarnă, nu vei beneficia de 
despăgubirile acordate de firma de asigurare.
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BUCOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(
Titu BOJIN

„Politicianul trebuie să fie un servant al comunității, nu un stăpân!“

 Bună ziua, domnule Bojin! Vă mul-
țumim că ați acceptat să ne oferiți acest in- 
terviu. Începem prin a vă întreba despre can- 
didatura dumneavoastră la Senatul Româ-
niei. Ce v-a determinat să faceți acest pas?

Bună ziua! Vă mulțumesc pentru invitație! Abordarea acestei 
candidaturi a fost o decizie importantă, care a venit din dorința de 
a contribui la dezvoltarea regiunii Banat și a României în ansam-
blu. Am avut o lungă carieră în administrația publică și consider că 
experiența acumulată poate fi valoroasă în Parlament. Este momen-
tul să aducem o voce puternică din Banat pentru a susține interesele 
comunității noastre.

Care credeți că sunt cele mai mari provocări cu care se 
confruntă oamenii din Banat astăzi?

Banatul este o regiune cu un potențial imens, dar se confruntă 
cu provocări semnificative. Printre acestea, în anumite zone ale sale, 
se numără lumea economică, infrastructura slab dezvoltată, precum 
și probleme de mediu. Doamnă profesor Dobra, oamenii au ne-
voie de locuri de muncă, iar tinerii caută oportunități de dezvoltare 
profesională pentru a nu părăsi regiunea. De asemenea, este esențial 
să ne ocupăm de infrastructura transporturilor pentru a conecta mai 
bine orașele și comunitățile.

Ce soluții propuneți pentru a răspunde acestor provocări?
Cred că pentru a răspunde provocărilor economice, trebuie să 

atragem investiții în zona noastră, să susținem antreprenoriatul local 
și să încurajăm dezvoltarea industriilor verzi. De asemenea, infra-
structura rutieră și feroviară este o prioritate, iar în Senat voi milita 

În drumurile sale prin arealul Banatului, interlocutorul meu poate fi deseori găsit. De această dată, întâln-
indu-l în frumoasa comună Bucovăț, i-am solicitat un interviu pe care domnia sa mi l-a acordat cu multă 

amabilitate.
pentru alocarea de fonduri din bugetul național și european. Nu în 
ultimul rând, educația trebuie să fie o prioritate. Investind în tineri, 
ne asigurăm un viitor mai bun.

Cum vedeți rolul comunității în acest proces?
Comunitatea are un rol esențial. Este important să ascultăm 

părerile și nevoile locuitorilor. Voi angaja un dialog constant cu 
cetățenii, organizații nonguvernamentale și alte grupuri relevante 
pentru a construi o viziune comună. Împreună putem găsi cele mai 
bune soluții și dorința mea este să fiu un reprezentant activ al voinței 
lor în Parlament.

Domnule Bojin, care sunt valorile care vă ghidează în activita-
tea dumneavoastră politică?

Doamnă Rodica, valorile fundamentale care mă ghidează sunt 
integritatea, transparența și respectul față de cetățeni. Cred că poli-
ticianul trebuie să fie un servant al comunității, nu un stăpân. De 
asemenea, este important să promovăm solidaritatea și cooperarea 
între toți cetățenii, indiferent de apartenența lor politică.

Care este mesajul dumneavoastră pentru alegătorii din Banat?
Mesajul meu este simplu: fiecare vot contează! Dacă doriți o 

voce care să lupte pentru interesele voastre, care să aducă schimbări 
pozitive în comunitate, vă invit să mă susțineți. Împreună putem  
construi un Banat mai bun, în care fiecare om să aibă oportunități de 
a prospera.

Vă mulțumim, domnule Bojin, pentru timpul acordat și pen-
tru perspectiva dumneavoastră! Vă dorim mult succes în campania 
electorală!

Vă mulțumesc și eu! A fost o plăcere să discutăm.

ANUNȚ
Stimați cetățeni ai Comunei Bucovăț, 

RECICLAȚI ȘI CÂȘTIGAȚI. 
Aveți acasă aparate electrice mari, vechi 

sau defecte pe care nu le mai folosiți, cum ar fi: 
frigidere, mașini de spălat, cuptoare, aragazuri, 
boilere, televizoare, centrale etc.? 

Este momentul perfect să le reciclați!
CE SE COLECTEAZĂ? Orice aparat care 

a funcționat conectat la priză sau pe baterii poate 
fi predat pentru reciclare. În schimbul deșeurilor 
predate, veți primi un singur talon pentru a par-
ticipa la tombola cu premii.

CUM FUNCȚIONEAZĂ? Pentru aparatele mari și grele, sunați la 
numărul 0762179510 iar un echipaj specializat va veni să le ridice direct 
de la dumneavoastră de acasă.

Aparatele electrice mai mici (de uz casnic, ustensile de grădină, 
telefoane, laptopuri etc.) le puteți aduce personal la punctul de colectare 
amenajat la Primăria Comunei Bucovăț în zilele de LUNI-MIERCURI 
ȘI JOI, între orele 09-16.

PERIOADA DE COLECTARE:  În lunile 01 octombrie și 30 noi-
embrie 2024, serviciul de colectare a deșeurilor electrice și electronice 
este GRATUIT pentru toți locuitorii! 

Fiecare cetățean poate participa la tombola cu premii atractive!
PREMII OFERITE pentru fiecare zonă de colectare: 1 x televizor; 3 

x aspirator; 4 x blender; 5 x prăjitor de pâine.
DE CE SĂ RECICLAȚI? Aparatele electrice vechi sau defecte 

conțin materiale periculoase ce pot afecta sănătatea întregii familii! 
Acum este momentul să eliberați casa și curtea de aceste obiecte!

Reciclează CORECT! Fiecare gest contează!
Tombola va avea loc în data de 12 decembrie 2024, la sediul ADID 

Timiș, situat în Piața Romanilor nr. 4, ap. 2, Timișoara.

Activități la grupa mică, Grădinița Bucovăț

Copiii de la grupa mică au învățat 
despre părțile corpului uman, 

despre simțuri, au povestit despre Mari-
cica, s-au uitat la diferite materiale de-
spre corpul uman pe YouTube, au fost 
mici reporteri care au luat interviu de-
spre cele învățate, și-au desenat fețele, au 
făcut  diferite jocuri de mișcare, au lipit, 
au decupat, au realizat experimente de-
spre plămâni.

Felicitări doamnei educatoare Adina 
Buciu și copilașilor drăgălași!

Activități la Școala Gimnazială Bucovăț

Elevii Școlii Gimnaziale Bucovăț au avut parte de provoca-
rea zilei: discurs spontan, și anume dezvoltarea vorbitului 

în public. Elevii au fost îndemnați să 
țină un discurs pe o temă la alegere, 
fără bâlbâieli și care să dureze două 
minute.

Apoi au urmat discursuri cu 
tema „Educație pentru sănătate: ma-
turizarea“. Astfel, au fost corelate 
dezvoltarea personală și educația 
pentru sănătate. Elevii au avut parte 
de creativitate și distracție, cu multe 
zâmbete și ... aplauze.
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Iustin CIONCA - Președintele Consiliului Județean Arad

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

„Inaugurarea parcului pentru copii din localitatea Săvârșin, un exemplu 
de mobilizare și implicare activă!“

În luna octombrie reprezentanții Centrului Național de 
Informare și Promovare Turistică al Județului Arad au 

participat la conferința organizată de Asociatia Zarand Fauna și 
Flora, cu titlul Strategia de Dezvoltare Ecoturistică 
a Microregiunii Zărand, desfășurată la Domeniul 
Căprioara.

Microregiunea Zărand este o zonă cu comunități 
rurale, autentice, cu sate tradiționale considerate ade- 
vărate „muzee vii”. Din punct de vedere ad-ministrativ, 
la realizarea strategiei de dezvoltare a ecoturismului 
în Microregiunea Zărand au fost luate în considerare 
comunele Petriș și Săvârșin (județul Arad) și co- 
muna Zam (județul Hunedoara). 

Turismul în Microregiunea Zărand 
poate aduce beneficii comunităților lo-
cale dacă beneficiază de o abordare inte- 
grată și structurată. În elaborarea stra-
tegiei au fost identificate obiective gene-
rale și specifice, precum și acțiuni care 
pot duce la dezvoltarea sustenabilă a 
turismului în Microregiunea Zărand. 

Viziunea pentru Microregiunea 

În data de 10 octombrie 2024 a avut loc 
inaugurarea parcului pentru copii din 

localitatea Săvârșin. 
Acest parc a fost făcut la inițiativa 

Primăriei  Comunei Săvârșin și a Asociației 
Cetatea Voluntarilor Arad.

„Un nou proiect dedicat copiilor a prins 
viață la Săvârșin! Asociația Cetatea Volun-
tarilor Arad, cu sprijinul sponsorilor și al 
primăriei, a finalizat cu succes cel de-al treilea 
proiect în comună, creând spații moderne și 
sigure pentru cei mici.

Mulțumiri sincere tuturor celor implicați 
pentru munca și dedicarea lor! Efortu-
rile lor ne arată că, prin colaborare, putem 
aduce schimbări reale și semnificative în 
comunitățile noastre.

Am fost onorat să particip, ca președinte 
al Consiliului Județean Arad, la inaugurarea 
parcului pentru copii din localitatea Săvârșin, 
un exemplu de mobilizare și implicare 
activă!“, a declarat domnul Iustin Cionca.

Strategia de Dezvoltare Ecoturistică a Microregiunii Zărand
Valea Mureșului Zărand este ca, printr-o planificare sustenabilă, 
integrată și adecvată, destinația să devină recunoscută la nivel 
național și chiar internațional ca o destinație în care se desfășoară un 

turism sustenabil/ecoturism. 
Obiectivele generale au fost: Asocierea - 

Crearea unei asocieri/entități regionale care să aibă 
scop implementarea unui management unitar în 
dezvoltarea turismului sustenabil în Valea Mureșului 
Zărand; Brandul - Crearea unei identități locale 
unitare (brand) ce poate fi promovată și recunoscută 
la nivel național/internațional pentru Microregiunea 
Valea Mureșului Zărand; Colaborarea - Dezvoltarea 

colaborării între autoritățile publice 
locale/regionale și naționale și operatorii 
în turism din regiune; Digitalizarea 
- Digitalizarea turismului din Micro-
regiunea Zărand.

La această conferință au avut 
loc discuții constructive cu privire la 
obiectivele generale și specifice privind 
dezvoltarea și promovarea Microregiunii 
Valea Mureșului Zărand.
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BUZIAS,

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

„Am avut o vară plină de evenimente, de festivaluri și de spectacole la Buziaș!“

În data de 8 Septembrie, de Sfânta Maria 
Mică a avut loc, la Buziaș, tradiționala 

Rugă. A fost un eveniment mult-așteptat de locui-
torii orașului. S-a cântat alături de interpreții Ca-
sei de Cultură Buziaș, s-a dansat și s-au mâncat 
cele mai bune mâncăruri tradiționale din Banat.

Alaiul Rugii, format din tineri buzieșeni, 
îmbrăcați în spectaculoasele costume tradiționale, 
a poposit la fiecare biserică din oraș, ortodoxă și 
catolică. Din alai au făcut parte atât primarul So-
rin Munteanu, cât și viceprimarul Cristian Cîn-
dea.

Alaiul Rugii a poposit, apoi, în Parcul Cen-
tral din Buziaș, iar pe platoul de lângă fostul Ca-
zino a început jocul Rugii cu o mare horă.

Distracția s-a încheiat seara, târziu, dar eve-
nimentul a fost unul de neuitat.

De asemenea, tot în luna septembrie, comu-
nitatea germană din Buziaș a marcat Kerwei-ul 
(Kirchweih), o sărbătoare importantă – similară 
cu ruga bănățeană – care a readus în orașul-
stațiune timișean câțiva dintre foștii locuitori, 
care în prezent sunt stabiliți în străinătate.

Având o tradiţie care datează încă din anul 
1874, manifestarea a cuprins Sfânta Liturgie 
de la Biserica Romano-Catolică din localitate, 
parada portului, cântecului şi dansului şvăbesc, 
culminând cu tradiționalul bal.

Atât localnicii, cât și invitații, dar și turiștii 
au fost impresionaţi de alaiul de Kerwei, precum 
şi de talentul tinerilor participanți care au oferit 
recitaluri de dansuri. Marșul perechilor a avut 
mai multe opriri la instituțiile importante din 
localitate: Liceul Teoretic, Primăria Buziaș și la 
cele două biserici ortotodoxe din oraș.

La tradiționalul Festival al Papricașului, 
Vinului și Țuicii, oaspeți din tot județul, și nu 
numai, au fost așteptați la Buziaș, în 12 și 13 oc-
tombrie. Organizatorii, Casa de Cultură Buziaș 
și Primăria Buziaș au pregătit un program artis-
tic deosebit, cu multă muzică populară și dansuri 
tradiționale.

La festival s-au gătit tot felul de bunătăți, 
pentru toate gusturile, iar cele mai bune rețete de 
papricaș au fost premiate, la final.

„Am avut o vară plină de evenimente, de 
festivaluri și de spectacole la Buziaș. Doresc 
să vă mulțumesc tuturor pentru participarea 
numeroasă la toate aceste evenimente, care atrag, 
de asemenea, tot mai mulți turiști în orașul nos-
tru“, a spus domnul primar Sorin Munteanu.

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș
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Pagină realizată de Ciprian GUȚU

 „Mă simt împlinit, sunt mândru de multe dintre realizările mele!“”
ing. Teodor PAVEL 

Bună ziua, domnule inginer. Vă 
mulțumesc că ați acceptat să discutați cu 
noi, dorind să vorbim și despre decizia 

dumneavoastră de a nu mai candida la un nou mandat. Cum vedeți 
acest moment?

Bună ziua! Domnule Ciprian, eu cred că este momentul să dau 
șansa tinerilor să își aducă contribuția în viața comunității noastre. 
Am avut onoarea de a ocupa această funcție timp de mai mulți ani, 
dar simt că este timpul să mă fac cărare pentru idei noi și perspective 
diferite. Tinerii aduc un suflu proaspăt, iar eu cred în potențialul și 
creativitatea lor.

Domnule primar, ce sfaturi aveți pentru tânărul care va prelua 
mandatul?

În primul rând, vreau să-i spun să asculte. Ascultarea activă a 
cetățenilor este esențială. Problemele comunității se rezolvă cel mai 
bine atunci când înțelegi nevoile și dorințele oamenilor. De aseme-
nea, să fie deschis la dialog, să colaboreze cu diverse organizații și să 
construiască relații solide cu ceilalți consilieri. Nu în ultimul rând, să 
nu se teamă să își asume riscuri în realizarea proiectelor ambițioase.

Am stat de vorbă cu domnul ing. Teodor Pavel, unul din primarii care fără a mai candida la funcția de 
primar este mereu cu gândul la orașul său, la oamenii lui, împăcat cu gândul că cel care i-a luat locul 

va duce mai departe proiectele sale. Nici că se poate altfel, doar noul primar este feciorul său, cu care, în edițiile 
viitoare, vom sta de vorbă.

Privind înapoi, cum evaluați realizările din timpul mandatului 
dumneavoastră?

Mă simt împlinit, sunt mândru de multe dintre realizările mele. 
Am reușit să implementez proiecte care au îmbunătățit infrastructu-
ra, am crescut fondurile alocate educației și am promovat programe 
pentru tineri. Totuși, știu că sunt multe lucruri de făcut în continuare. 
Uneori, am simțit că nu reușesc să fac totul așa cum mi-aș fi dorit, 
dar fiecare pas a contat.

Ce credeți despre concetățenii dumneavoastră?
Am o mare apreciere pentru comunitatea noastră. Cetățenii sunt 

implicați și dornici să contribuie. Am întâlnit oameni dedicați care 
lucrează constant pentru a face orașul nostru mai bun. Cred că este 
important să ne păstrăm unitatea și să ne susținem unii pe alții. Chiar 
dacă putem avea opinii diferite, ceea ce contează este că ne dorim cu 
toții un viitor mai bun.

Domnule inginer, vă mulțumesc foarte mult pentru timpul 
acordat și pentru gândurile împărtășite!

Cu plăcere! Vă doresc succes în continuare și sper ca tineretul să 
aducă schimbarea de care avem nevoie.

În data de 18 octombrie am fost gazdele unui eveniment extraodinar: Cupa Justiției, 
ediția a șasea, pentru a marca Ziua Europeană de Luptă Împotriva Traficului de Per-

soane. 
Asociația LOGS împreună cu Agenția Națională Impotriva Traficului de Persoane – 

Centrul Regional Timișoara, a organizat campionatul de fotbal împotriva traficului de per-
soane, devenit deja o tradiție la Liceul Teoretic Recaș. 

Început în 2016, evenimentul sportiv și educațional va aduce împreună elevi jucători de 
fotbal, sportivi dar si public larg tânăr de la școli și cluburi sportive din județul Timiș. 

Traficul de persoane continuă să fie o problemă semnificativă în România, ca țară de 
origine, cât și de tranzit și destinație pentru victimele traficului de 
persoane, în special pentru exploatarea sexuală, exploatarea prin 
muncă și exploatarea copiilor. 

Parteneri eveniment: Primăria orașului Recaș, Liceul Teoretic 
Recaș, Asociația Județeană de Fotbal Timiș, Generație Tânără, Cra-
mele Recaș, Asociația Sportivă Școlară „Pinguinii“ Recaș. 

Evenimentul a fost organizat prin proiectul STRONG 2 care 
este finantat de Ambassade de France en Roumanie și Institut fran-
çais de Roumanie à Bucarest în pateneriat cu Agenția Națională 
Impotriva Traficului de Persoane - CR Timisoara Anitp, @Direcția 
Generală de Asistență Socială și Protecția Copilului Timiș, @Si-
mona Loga - Psihoterapeut, Atelierul cu pisici, Secours populaire 
de Paris.

Conferința Protecția Mediului, orga-
nizată în Aula Magna a Universității 

de Vest din Timișoara, a fost un bun prilej 
pentru participare. Cu experiențe inedite din 
proiectele Școlii „Constantin Păunescu“ - 
„Acreditare Erasmus CSEI C. Păunescu“ și 
„Împreună vom reuși“, cadre didactice și elevi 
au participat cu mult entuziasm, alături de alți 
elevi din județul Timiș, la această conferință 
dedicată implementării Programului Național 
„Săptămâna Verde“.

În anul 1994, UNESCO a proclamat 
data de 5 octombrie drept Ziua 

Internaţională a Educaţiei pentru a comemo-
ra semnarea, în anul 1966, a documentului 
„Recomandare privind statutul cadrelor di-
dactice“. Documentul a fost semnat de către 
UNESCO şi Organizaţia Internaţională a 
Muncii în cadrul Conferinţei interguverna-
mentale cu privire la statutul profesorilor, 
organizată în Paris, Franţa. Actul stabilește 
drepturile și responsabilitățile profesorilor, 
precum și standardele internaționale pen-
tru pregătirea lor inițială și alte condiții de 
învățământ, recrutare, angajare, de predare și 
învățare.

La mulți ani de Ziua Educației  tuturor 
cadrelor didactice, dar și elevilor fără de care 
misiuea nobilă de a fi dascăl și a modela su-
flete nu ar fi posibilă, de la Școala „Constan-
tin Păunescu“ Recaș.

Conferință Protecția Mediului

Cupa Justiției

Ziua Internaţională a Educaţiei 
la Recaș
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  Pagină coordonată de prof. Ana-Maria TAPANOV

„A fost o onoare să servesc această comunitate!“

Cu domnul Luchian Savu, vicepreședintele de Timiș al Asociației Primarilor din Banatul Istoric, am stat 
de vorbă într-o scurtă pauză a întrunirii membrilor asociației.

Luchian SAVU - Vicepreşedinte de Timiş al Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric

Bună ziua, domnule vicepreședinte! Vă 
mulțumesc că ați acceptat să îmi acordați 
acest interviu, nu atât ca vicepreședinte al 
Asociației Primarilor din Banatul Istoric, ci 
ca un om care, poate vremelnic, s-a retras 

din activitatea administrativă!
Bună ziua, doamnă profesor, vă mulțumesc pentru invitație!
Domnule vicepreședinte, în primul rând, vă întreb care  

considerați că au fost cele mai importante realizări ale dum-
neavoastră în perioada în care ați condus administrația comunei 
Șandra?

Doamnă Tapanov, în acești ani în care am gospodărit comu-
na mea, am avut ocazia să colaborăm cu echipa mea și desigur cu 
consătenii mei, pentru a aduce îmbunătățiri semnificative în comuna 
noastră. Cred că, prin proiecte precum reabilitarea drumurilor princi-
pale, modernizarea școlilor și extinderea rețelei de apă și canalizare, 
construirea sălii de sport și multe altele, am adus un plus de confort 
și siguranță locuitorilor. De asemenea, lucru mai puțin cunoscut, am 
pus un accent deosebit și pe susținerea agriculturii locale ceea ce a 
contribuit la creșterea economică a zonei.

Ați menționat educația și infrastructura. Care a fost impactul 
acestor proiecte asupra comunității?

Impactul a fost unul vizibil. Modernizarea școlilor a crescut nu 
doar condițiile de învățare pentru copii, ci și atractivitatea comunei 
pentru familiile tinere. În ceea ce privește infrastructura, reabilitarea 
drumurilor a redus semnificativ timpul de transport și a îmbunătățit 
accesibilitatea pentru servicii esențiale. Locuitorii sunt mai mulțumiți 
și mai implicați, iar acest lucru m-a motivat să continui.

Domnule Savu, consătenii vă prețuiesc sincer activitatea și 
realizările dumneavoastră, dovadă că votul lor la alegerile din acest 

an s-au îndreptat spre fiul dumneavoastră. Acum, când Șandra are 
un nou și tânăr primar, în calitate de fost edil, ce sfaturi oferiți suc-
cesorului dumneavoastră?

Doamnă, nu este lucru ușor să dai sfaturi, dar cred că este esențial 
ca succesorul meu să rămână conectat la nevoile comunității.

Și la transparență!
Evident! Comunicarea transparentă și disponibilitatea de a ascul-

ta cetățenii sunt fundamentale. De asemenea, să continue investițiile 
în infrastructură și educație și să caute constant soluții inovatoare 
pentru problemele cu care se confruntă comuna, fie că este vorba 
despre mediu, sănătate sau dezvoltare economică. Și, nu în ultimul 
rând, să prioritizeze parteneriatele cu organizațiile locale și cu sec-
torul privat, pentru a atrage fonduri și expertiză.

Domnule vicepreședinte, cum vedeți viitorul comunei dum-
neavoastră?

Doamnă profesor, dincolo de subiectivismul pe care îl poate de-
termina un astfel de răspuns, viitorul comunei este promițător, dar, 
desigur, depinde de alegerile pe care le facem acum.

Și de resurse.
Aici stăm bine pentru că la Șandra avem resurse valoroase, avem 

oameni harnici și o comunitate unită. Cred că, dacă ne menținem pe 
calea dezvoltării durabile, comuna poate deveni un exemplu de bună 
practică pentru alte comune. Iar investițiile în educație și economie 
locală vor aduce beneficii pe termen lung și vor ajuta la atragerea 
tinerilor înapoi acasă, pentru a construi un viitor de succes.

Domnule vicepreședinte, vă mulțumesc pentru timpul acordat 
și pentru perspectivele oferite. Vă doresc mult succes în viitor!

Vă mulțumesc și eu! A fost și țin să spun asta în finalul 
conversației noastre, a fost o onoare să servesc această comunitate și 
sper ca munca noastră să continue să aducă roade.

5 OCTOMBRIE 
Ziua Mondială a Educației 

„Natura ne aseamănă, educația ne deosebește.“  Confucius

Elevii clasei I de la Școala Gimnazială Șandra 
au sărbătorit, cu entuziasm, Ziua Mondială a 

Educației prin desfășurarea unor activități specifice, 
„Educația ne face supereroi“, în care s-a pus accent 
pe conștientizarea faptului că educația este foarte 
importantă pentru fiecare dintre noi. 

Felicitări doamnei prof. Paul Maria Arleziana!

Atelierul trio-ului de jazz din Bucureşti, Amphitrio, în contextul proiectului 
din cadrul Asociației Fondului Cultural Național

Atelierul interactiv a fost gândit pen-
tru elevi de clasa a VII-a și/sau a 

VIII-a și vizează înțelegerea de către tineri a 
impactului pe care perioada comunismului 
l-a avut asupra culturii naționale. 

Au fost îmbinate elemente istorice 
prezentate pe înțelesul tuturor, cu noțiuni 
ce țin de creația artistică şi cu momente de 
audiție muzicală, trio-ul interpretând frag-
mente din câteva compoziții proprii. Astfel, atelierul conține muzică live, elemente 
vizuale și exerciții de imaginație, toate pe tema libertății de exprimare artistică în 
contextul restrictiv al comunismului din Europa.

Mulțumim pentru colaborare!

Dotări de ultimă generație pentru elevii 
din Șandra

Școala Gimnazială Șandra și Școala cu clasele 
I-IV au câștigat două proiecte prin Administrația 

Fondului pentru Mediu (AFM), în valoare totală de apro- 
ximativ 30 milioane lei. Potrivit autorităților locale, 
acest proiect ambițios a permis să fie echipate unitățile 
de învățământ cu resurse și echipamente moderne menite 
să îmbunătățească semnificativ condițiile de învățare 
pentru elevi și să susțină activitatea cadrelor didactice.

„La școala mare am dat ordin de începere a lucrării 
a doua zi după ce au intrat copiii în vacanță. Și în două 
luni am finalizat lucrările. Acestea au constat în eficien- 
tizare energetică, schimbat tot la interior – exterior, 
izolație de 15 cm vată, încălzire pardoseală pe gaz și 
pe geotermal. Iar din punct de vedere al dotărilor pe 
PNRR am obținut pentru toate corpurile de școală și 
grădinițe dotări de ultimă generație, table inteligente și 
tot ce înseamnă ca elevii să învețe în condiții civilizate”, 
a precizat Luchian Savu.

Aura Danielescu, inspectorul general școlar a 
făcut o vizită de lucru la școala din Șandra. Aceasta a 

susținut că este foarte  
încântată de moderniza- 
rea unităților de învăță-
mânt, elevii având, în 
sfârșit, echipamente la 
standarde europene.
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CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ion BREJE - Primar al comunei Checea

„Eu nu îi consider pe consilierii AUR ca fiind extremiști, atâta timp cât dânșii, 
asemeni mie, respectă aceleași valori!“

  Pagină coordonată de prof. Camelia FOGAȘ

Despre primarul comunei Checea, domnul Ion Breje, se spune că nu este doar un lider, ci un prieten și 
un susținător al fiecăruia dintre consătenii săi. Cu fiecare zi care trece, el arată că, doar împreună, se 

poate construi o comunitate unită, înfloritoare și prosperă. Un om care nu doar că își îndeplinește atribuțiile cu 
seriozitate, dar își iubește profund consătenii și luptă neobosit pentru binele comunei. Prin inițiativele sale, a 
reușit să modernizeze infrastructura locală, să dezvolte proiecte de educație și să susțină activitățile culturale. 
Fiecare pas pe care îl face este un pas spre un viitor mai bun pentru toți.

Din albumul comunei Checea

Domnule Ion Breje, acum că sunteți 
primar plin, aveți cumva un alt obiectiv 
mai deosebit în afară de ce ați amintit 

până acum în dialogurile noastre?
Doamnă Camelia, da, mai am un proiect, dar încă nu-i depus, 

este vorba de iluminatul public pe panouri fotovoltaice. Iluminatul 
public va fi alimentat cu panouri fotovoltaice și școala și grădinița și 
căminul cultural și primăria, mai exact toate instituțiile.

Proiect deosebit!
Doamnă profesor, proiectul cu fotovoltaice și digitalizarea sunt 

două obiective de impact în drumul spre modernizarea localității 
Checea, pentru a deveni o comună europeană cu adevărat. Avem 
proiectul cu fotovoltaicele, mai rămâne să vedem unde îl depunem 
ca să obținem finanțare.

Cum stați din punct de vedere politic în localitate? Care e 
structura consiliului local?

Doamnă, suntem șase consilieri PSD din 11. Am plecat cu 
majoritatea din foștii consilierii PNL la PSD. Mai sunt trei consilieri 
PNL și doi consilieri AUR.

Domnule primar, cum credeți că se va împăca PSD-ul cu AUR, 
partid care este considerat extremist. Cum îi percepeți pe consilierii 
AUR?

Deocamdată, nu am o percepție. Eu zic că o să mă înțeleg cu 
ei. Nu cred că va fi o problemă. Cred că va fi o comunicare bună 
cu ei. Inainte de toate suntem din aceeași comunitate, avem aceleași 
valori: Dumnezeu și familia, comuna noastră și țara noastră. Eu nu îi 
consider pe consilierii AUR ca fiind extremiști, atâta timp cât dânșii, 
asemeni mie, respectă aceleași valori.

Felicitări echipei de fotbal din comuna Che-
cea , galeriei, antrenorului și tuturor celor implicați 
pentru rezultatele deosebite! 

Ați demonstrat ce înseamnă să joci cu pasiune 
și determinare pentru comuna  noastră. 

Suntem mândri de voi și de tot ce ați realizat!
Ion BREJE

Serviciul Voluntar pentru Situații de Urgență Checea

Începând din  luna septembrie Serviciul Voluntar pentru Situații de Urgență Che-
cea a primit, din partea Inspectoratului pentru Situații de Urgență „Banat” al 

județului Timiș, aviz de înființare și aviz de tipul V1 pentru sectorul de competență.
Acest aviz certifică faptul că SVSU Checea îndeplinește criteriile de performanță 

privind constituirea, încadrarea și dotarea serviciilor voluntare pentru situații de urgență.
Mulțumiri pompierilor pentru curajul, dedicarea și sacrificiile lor! 
Fie că luptă împotriva incendiilor, intervin în caz de urgențe sau salvează vieți în 

situații critice, acești eroi sunt în-
totdeauna acolo când avem nevoie 
de ei. Ne cinstesc țara prin curaj și 
solidaritate! 

La mulți ani, tuturor pompie-
rilor, voluntarilor pentru situații de 
urgență din comuna Checea! 

La mulți ani, pompierilor 
români! 

Să rămâneți mereu puternici 
și sănătoși!

Limitatoare de viteză

La solicitarea 
Primăriei co-

munei Checea privind 
montarea unor limi-
tatoare de viteză  în 
zonele cu potențial 
ridicat de circulație 
rutieră și pietonală, 
ca măsuri administrative de circulație, acestea au 
fost montate pe străzile comunei. Preocupați de 
siguranța cetățenilor și mai ales a copiilor, cetățenii 
sunt rugați să respecte regimul legal de viteză apli-
cabil pe drumurile comunei Checea.

Știri pe scurt
l Prețul cerealelor urcă vertiginos pe piața regională de la Marea Neagră. Pentru 

fermierii români, veștile sunt îmbucurătoare: deși producțiile din acest an sunt mai mici, 
au șanse mai bune de a valorifica recoltele la prețuri mai ridicate. Cea mai mare atenție 
se îndreaptă însă spre porumb și floarea-soarelui.

l Crescătorii de păsări din România solicită autorităţilor interzicerea unilaterală a 
importurilor de produse avicole din Ucraina, pe modelul altor state membre.

l Toamna vine cu noi scumpiri. Uleiul de floarea soarelui, lactatele și carnea sunt 
printre produsele pentru care vom plăti mai mult în următoarele luni. Experții vorbesc des- 
pre recolta slabă de floarea soarelui, cea mai mică din ultimii 15 ani. Scumpiri vor fi și la 
raionul de carne. Se estimează că pentru carnea de porc am putea plăti cu 5% mai mult.

l Meta a anunțat caracteristici menite să protejeze adolescenții din a fi păcăliți să tri-
mită imagini intime escrocilor. Instrumentele care s-au testat an-
terior, care estompează imaginile nud și care ascund listele de 
urmăritori ale utilizatorilor din conturile cu potențial sextortion, 
devin permanente.  Companiile de social media vor primi amendă, 
dacă nu reușesc să asigure siguranța copiilor. 
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 „Drumurile agricole trebuie îndreptate, trebuie pietruite, trebuie făcut ceva imediat ca 
să aibă fermierii pe unde circula, fiindcă acum aproape că nu se poate circula!“

Cristian OLARIU - Primar al comunei Dumbrava

Tânărul meu interlocutor este, fără îndoială, un lider dedicat, care a preluat conducerea comunității cu vizi-
uni inovatoare și energice. Acest om aduce o perspectivă proaspătă și entuziastă asupra dezvoltării locale, 

fiind un exemplu de implicare și inițiativă. Cu o educație solidă, el a decis să se implice activ în viața publică. După 
ce a câștigat alegerile din acest an, domnul Cristian Olariu își propune să transforme comuna Dumbrava într-un 
loc unde fiecare cetățean se simte apreciat și valorizat, colaborând îndeaproape cu toate categoriile sociale pentru a 
crea un viitor mai bun pentru toți.

  Pagină realizată de Laura Cristina MIRCEA

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

DUMBRAVA
Timiș

Domnule primar, ce considerați că este 
necesar, acum la început de mandat,  în lo-

calitatea dumneavoastră?
Ar fi necesară construirea de drumuri agricole, fiindcă majori-

tatea populației trăiește din agricultură și are nevoie de drumuri pe 
care să circule ușor către fermele și terenurile lor, să-și poată aduce 
acasă recoltele. Drumurile agricole trebuie făcute obligatoriu.

Cum ar putea fi făcute aceste drumuri?
Pentru început să fie pietruite. E un proiect care nu presupune 

finanțe prea mari. Se pot se poate realiza prin bugetul local prin banii 
primăriei. Dar, chiar din începutul mandatului meu, voi analiza la 
fața locului mult mai bine și o să văd exact ce trebuie făcut.

Finanțarea de unde va veni, care ar fi sursele?
Așa cum spuneam, voi vedea câți bani există în cadrul bugetu-

lui local și voi vedea ce măsuri voi lua în această direcție. O sursă 
importantă de finanțare o reprezintă, bineînțeles, Uniunea Euro- 
peană, dar un proiect european nu se face într-o lună-două. Până se 
face proiectul, până sunt atrași banii, până intră banii în cont, durea-
ză. Trebuie, oricum, drumurile agricole îndreptate, trebuie pietru-
ite, trebuie făcut ceva imediat ca să aibă fermierii pe unde circula,  

fiindcă acum aproape că nu se poate circula. Este foarte greu să  
mergi pe aceste drumuri, mai ales cu tractoarele și utilajele agricole. 
Am și eu pământ și știu ce înseamnă să mergi cu utilajul, e foarte 
greu.

Sunteți un mic agricultor!
Da, se poate spune că sunt unt mic agricultor.
Domnule primar, care ar mai fi alt proiect prioritar pentru lo-

calitatea dumneavoastră?
Un alt obiectiv importantă este crearea locurilor de muncă în 

comună pentru cetățeni, fiindcă din punct de vedere economic lo-
calitatea nu prea stă bine. Oamenii trăiesc din agricultură și alții 
lucrea-ză în Timișoara. Vin și pleacă astfel cu autobuzele. Suntem 
lângă autostrada de la Traian Vuia și s-ar putea atrage investitori și 
în comună.

Câți kilometri sunt de la autostradă până în comuna dum-
neavoastră?

De la autostradă până la Dumbrava sunt 2 km. Se poate construi 
un centru economic, o făbricuță, un parc industrial. S-ar găsi investi-
tori și ar fi un lucru minunat. Apropierea autostrăzii ne ajută.

(va urma)

u Hotărârea 52 din 9.10.2024 privind aprobarea solicitării prelun-
girii Scrisorii de garanție nr. 254 / 20.06.2018 de la FNGCIMM SA IFN 
pentru implementarea proiectului intitulat „Modernizare cămin cultural în 
localitatea Bucovăț, comuna Dumbrava, județul Timiș”; u Hotărârea 53 
din 9.10.2024 privind aprobarea solicitării prelungirii Scrisorii de garanţie 
nr. 723 / 11.10.2017 de la FNGCIMM SA IFN pentru implementarea 
proiectului intitulat „Modernizare cămin cultural în localitatea Răchita, 
comuna Dumbrava, județul Timiș”; u Hotărârea 54 din 9.10.2024 pri-
vind aprobarea alipirii imobilelor evidențiate în CF 406118 și CF 406120 
proprietatea comunei Dumbrava; u Hotărârea 55 din 9.10.2024 pri-
vind aprobarea alipirii imobilelor evidențiate în CF 406390 și CF 406119 
proprietatea comunei Dumbrava; u Hotărârea 56 din 9.10.2024 pri-
vind aprobarea dezlipirii unui imobil proprietatea comunei Dumbrava, 
evidențiat în CF 412613; u Hotărârea 57 din 9.10.2024 privind aprobare 
Proiect reţea şcolară a comunei Dumbrava ce va funcţiona în anul şcolar 
2025 - 2026.

Transparență administrativă

Centru de fizioterapie în Dumbrava

Vineri, 11 octombrie 2024 a 
fost recepționată  clădirea 

reabilitată a fostei mori din Dumbrava. 
Clădirea morii a fost achiziționată 

în anul 2008 de către Primăria Co-
munei Dumbrava și prin atragerea de 
fonduri europene, prin Agenția pen-
tru Finanțarea Investițiilor Rurale, 
prin GAL Țara Făgetului cu sediul în 
Dumbrava s-a reușit renovarea totală a 
clădirii, pentru înființarea unui centru de fizioterapie. După recepția clădirii, 
urmează achiziția mobilierului și a aparaturii medicale.

Asociația Microregională Țara Făgetului, în calitate de 
lider de proiect, în parteneriat cu Școala Gimnazială 

Dumbrava și Liceul Teoretic „Traian Vuia” Făget, au orga-
nizat prima excursie în vederea desfășurării activităților de 
conștientizare a protecției mediului în cadrul proiectului cu titlul: 
„Acțiuni de protecția mediului împreună cu elevii“, aferent Con-
tractului de finanțare nr. 460/H/15.05.2024.

Aceasta excursie a implicat un număr de 125 de elevi din cele 
două unități de învățământ partenere, alături de echipa de proiect 
și voluntari. Excursia a fost gândită pentru a sensibiliza elevii 
cu privire la importanța protejării resurselor naturale și la rolul 
fiecăruia în protecția mediului înconjurător. În cadrul activității, 
elevii au vizitat Muzeul Apei din Timișoara, unde au avut ocazia 
să înțeleagă mai bine procesul de gestionare a resurselor de apă, 
ciclul apei și importanța economisirii acesteia.

După vizita la muzeu, s-au vizitat Domeniile Murani, unde 
elevii au luat parte la activități practice legate de ecologie și 
protecția mediului. Aceștia au fost implicați în discuții interac-
tive și sesiuni de informare despre flora și fauna locală. Echipa 
de proiect, împreună cu voluntarii, au oferit sprijin logistic și au 
asigurat buna desfășurare a activităților educaționale. Elevii au 
participat activ, manifestând un interes deosebit pentru tematica 
excursiei, iar la finalul zilei, feedback-ul acestora a fost pozitiv, 
subliniind impactul formativ al acestei experiențe.

Excursie privind protecția mediului
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LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină coordonată de Mircea Cristian ARON

Ioan Gheorghe MUNTEANU - Primar al comunei Liebling

„Sub fiecare obicei și fiecare cuvânt din graiul bănățean se află povești
ce merită să fie povestite!“

Pe nepotul poetului Marius Munteanu, economistul Ion Gheorghe Munteanu, l-am întâlnit la festivalul 
dedicat memoriei unchiului său. Festival al cărui principal susținător și sponsor este domnia sa.

Bună ziua, domnule primar! Vă mul-
țumim că ne-ați acordat timp pentru acest 
interviu! Astăzi, ne dorim să discutăm cu 
dumneavoastră, aici la Murani, despre 
frumusețea graiului bănățean, despre 
respectarea tradițiilor de către tineri și 
despre multe altele.

Cu plăcere!
Cum percepeți dumneavoastră frumusețea graiului bănățean?
Mă bucur să discut despre acest subiect drag mie. Graiul 

bănățean este, fără îndoială, o comoară a regiunii noastre. Are un 
farmec aparte, cu expresii care reflectă atât cultura locală, cât și 
psihologia oamenilor din Banat. Vocile care folosesc acest grai aduc 
o nuanță caldă și autentică conversațiilor, iar pentru tineri, învățarea 
și păstrarea acestui grai devine o legătură cu identitatea lor culturală.

Cu siguranță, identitatea culturală este esențială. Ați observat 
un interes din partea tinerilor pentru păstrarea tradițiilor bănățene?

Da, cu toate că provocările moderne influențează viețile tinerilor, 
am descoperit că mulți dintre ei doresc să se reconecteze cu rădăcinile 
lor. Desigur, asociațiile culturale locale joacă un rol important în acest 
proces, organizând evenimente, festivaluri, precum cel de astăzi, și 
activități care promovează tradițiile bănățene. De asemenea, școlile 
din zonă încep să integreze dansurile populare și obiceiurile locale în 
programa lor, ceea ce este un pas pozitiv.

Foarte încurajator! Puteți să ne spuneți despre unele dintre 
tradițiile bănățene care sunt mai apreciate de comunitate?

Bineînțeles! Printre cele mai apreciate tradiții se numără ruga, 

„colindatul” în perioada Crăciunului, festivalurile gastronomice ce 
pun în valoare mâncărurile tradiționale, precum tocănița de urzici 
sau plăcintele cu brânză și sărbătorile populare care implică dansuri 
și muzică folclorică. Aceste tradiții nu doar că ne unesc, dar ajută și 
la promovarea ținutului nostru ca destinație turistică.

Vorbind despre frumusețea Banatului, ce caracteristici și 
peisaje considerați că atrag vizitatorii în această zonă?

Banatul este un loc cu peisaje incredibile. De la colinele ondulate 
și câmpurile întinse, până la pădurile bogate și izvoarele naturale, 
totul contribuie la un peisaj de vis. Avem și o diversitate culturală 
unică, cu influențe de la diverse comunități etnice, care au trăit aici 
de-a lungul vremii, ceea ce se reflectă în arhitectură, gastronomie și 
obiceiuri. De asemenea, avem parcuri și rezervații naturale care sunt 
ideale pentru drumeții și pentru iubitorii de natură.

Sună minunat! În încheiere, care ar fi mesajul dumneavoastră 
pentru tineri în legătură cu păstrarea identității culturale și a 
tradițiilor bănățene?

Le-aș spune tinerilor să fie mândri de originile lor și să nu uite că 
tradițiile reprezintă fundamentul identității noastre. Sub fiecare obicei 
și fiecare cuvânt din graiul bănățean se află povești ce merită să fie 
povestite. Este important să fie deschiși la nou, dar să-și îmbrățișeze 
și moștenirea culturală. În felul acesta, nu fac doar un favor lor, dar 
și comunității și generațiilor viitoare.

Vă mulțumim, domnule primar, pentru această discuție 
inspirațională și pentru contribuțiile dumneavoastră la păstrarea 
și promovarea valorilor bănățene!

Cu mare plăcere! Vă mulțumesc și eu!

Tinere condeie
Rugă 

de dimineață

Iulian Cornelius 
PAPUC

În zori, când soarele se-arată,  
Rugăciunea mea spre cer se-nalță.  
Cu inima deschisă, spre-al Tău har,  
Doamne, Tu-mi ești veșnicul far.

Prin nopți de grea încercare,  
În Tine găsesc alinare.  
Cu credință pasul mi-l țin,  
Tu-mi ești mântuire și drum lin.

Conform Ordonanței de Urgență a Guvernului nr. 107/2024 
și Hotărârii Consiliului Local Liebling nr. 57/18.09.2024, 

Primăria comunei Liebling, județul Timiș, anunță că persoanele fizice 
și juridice pot beneficia de anularea accesoriilor aferente obligațiilor 
bugetare principale restante la data de 31 august 2024 inclusiv, dato-
rate bugetului local.

Pentru a beneficia de anulare, trebuie îndeplinite următoarele 

Anunț important pentru locuitorii comunei Liebling
condiții cumulative: a) Stingerea tuturor obligațiilor bugetare princi-
pale restante la data de 31 august 2024 inclusiv, prin orice modalitate 
prevăzută la art. 22 din Legea nr. 207/2015, până la data depunerii 
cererii de anulare, dar nu mai târziu de 25 noiembrie 2024.

Pentru mai multe detalii, vă rugăm să contactați Primăria comu-
nei Liebling.

La sfârșitul lunii septembrie, elevii Școlii Gimnaziale Liebling au pe-
trecut momente aparte, diferite de  o zi obișnuită de școală. 

Amintirile acestei zile au fost create în Biserica Evanghelică, construită 
în anul 1786, care a fost gazda unei expoziții de artă. Copiilor li s-au expus 
paralele între materiile învățate și artă, au răspuns la întrebări și au prezen-

tat momente artistice sub îndrumarea cadrelor didactice 
prezente. Vizita a fost marcată de un moment muzical la 
orga bisericii, oferit de doamna prof. Manole Medana. 
Mulțumirile vin către elevi pentru implicare, către ca- 
drele didactice, care au oferit valoare momentelor pre-
zentate și domnului director, Schneider Marius, pentru 
susținerea oferită.

l Tot la sfârșitul lunii septembrie, elevii Școlii Gimnaziale Liebling au sărbătorit 
Ziua Limbilor Europei, marcând momentul prin concursuri și competiții cu tematică 
geografică și lingvistică. Astfel, elevii au aflat cum se salută în toate cele 24 de limbi 
oficiale ale Europei, s-au întrecut în a răspunde primii ce steag aparține fiecărei țări 
și au deslușit o hartă mută a întregului continent european. Prof. îndrumător Corina-
Cristina Nuță

Activități la Școala Gimnazială Liebling
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TimișoaraSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

AQUATIM
 Rețele noi de apă și canalizare în Timișoara și în patru localități din județ

Proiectele ARA, 
pe masa Guvernului

Membrii Asociației Române 
a Apei (ARA) adminis-

trează în prezent fonduri în valoare 
de aproximativ 6,5 miliarde de euro, 
iar proiectele aflate în pregătire de 
către companiile de apă însumează 
alte 4 miliarde de euro. Prin urmare, 
Industria Apei poate fi considerată 
o ramură importantă a economiei 
naționale fiind în acest moment unul 
dintre motoarele de dezvoltare a țării.

În acest sens, președintele 
Asociației Române a Apei, dr.ing. 
Ilie Vlaicu și președintele executiv 
al Asociației Municipiilor din Româ-
nia, Constantin Toma, au avut, la 
începutul lunii septembrie, o întrev-
edere cu ministrul Fondurilor Euro-
pene, Adrian Câciu, la sediul min-
isterului. În cadrul acestei întâlniri 
s-au discutat principalele măsuri ce 
ar putea conduce la creșterea ratei de 
absorbție a fondurilor europene.

Aquatim a semnat în septembrie contractul de lucrări ”Ex-
tindere rețele de distribuție apă potabilă și canalizare 

menajeră, branșamente apă și racorduri în municipiul Timișoara, jud. 
Timiș”, cu firma Romtim Instal SRL.

Contractul are o valoare de 2.364.358,09 lei și are în vedere re-
alizarea de lucrări la infrastructura de apă și canalizare pe 10 străzi 
din Timișoara, respectiv Ion Alexandru, 
Cercului, Păstorilor, Comoarei, Liliacului, 
Traian Demetrescu, George Popovici, Vi-
din, Academician Aurel Bărglăzan, Calea 
Aradului. Perioada de execuție este 6 luni, 
iar cea de garanție este 36 luni.

În total, se vor executa 800 m de con-
ducte de apă și peste 1300 m de conducte 
de canalizare, precum și 200 m de con-
ducte pentru apele pluviale. Odată cu ex-
tinderea rețelelor de apă și canalizare se vor realiza și branșamentele 
și racordurile aferente acestora pentru imobilele de pe străzile cu-
prinse în contract.

De asemenea, Aquatim a semnat contractul de lucrări „Extindere 
rețele de distribuție apă potabilă și canalizare menajeră, branșamente 
de apă și racorduri de canal în localitățile Gătaia, Deta, Ciacova,  
Liebling” cu firma SC Romtim Instal SRL. Contractul are o valoare 
de 2.335.115,14 lei, fără TVA, iar durata de execuție este de 6 luni, 

Picătura de istorie
Anul acesta se împlinesc 110 ani de la înființarea 

primei întreprinderi de apă-canal a Timișoarei! 
Fiind totodată și prima formă de organizare a serviciilor 
publice în Timișoara, A.C.O.T. a apărut în 1914 și a fost 
condusă la începuturi de inginerul Stan Vidrighin.

Până în 1948, întreprinderea și-a avut sediul la etajul 
întâi al Palatului Mocioni, clădire care azi nu mai există – 
pe locul ei a fost construit Magazinul Bega.

Salubritatea orașului Timișoara s-a înființat în 1911 
și a funcționat ca serviciu comunal până în 1938, când, 
împreună cu activitatea de hornărit, a trecut la A.C.O.T.. 
La rândul ei, întreprinderea și-a schimbat denumirea în 
I.T.A.S., Întreprinderea pentru alimentarea cu apă, canalizare, hornărit și salubritate. Modificarea s-a 
făcut în baza legii apărute în acel an, 1938, pentru organizarea exploatărilor comunale. În baza aceleiași 
legi, în oraș au fost înființate încă două regii publice comerciale: Întreprinderea Electromecanică 
Timișoara (I.E.T.), având ca activități transportul în comun cu tramvaiele și exploatarea Uzinei elec-
trice, precum și Stabilimentele Economice Timișoara (S.E.T.), ce avea în subordine cinematografele, 
abatorul, serviciile funerare și băile publice.

105 ani de când Stan Vidrighin a fost ales primarul Timișoarei

La începutul lui septembrie 1919, inginerul Stan Vidrighin s-a instalat în frun-
tea primăriei Timișoarei, devenind astfel cel dintâi primar român al orașului. 

Specialist de excepție, Vidrighin se remarcase deja în viața urbei, realizând sistemele 
de alimentare cu apă și de canalizare ale Timișoarei. De asemenea, acesta a jucat un rol 
și în înfăptuirea Unirii Transilvaniei și Banatului cu România, fiind ales deputat pentru 
Marea Adunare Naţională de la Alba Iulia, din 1 decembrie 1918, iar ulterior, membru 
al Marelui Consiliu Naţional.

Ca edil, a trecut sub administraţie proprie activităţile de apă-canalizare, gaz, electricitate și tram-
vaie, cu denumirea de regie autonomă, iniţiativă care s-a dovedit a fi de succes, fiind adoptată și de 
alte orașe din ţară. Activitatea lui a lăsat o amprentă pozitivă peste timp și a marcat o serie de premiere 
locale și naţionale, a căror istorie se mai povestește și astăzi.

Și tot lui Stan Vidrighin îi datorăm înfiinţarea unei școli politehnice în orașul nostru. Astfel, la în-
ceputului lui 1920, alături de Traian Lalescu, a pornit demersurile care s-au încununat cu deschiderea 
Școlii Politehnice din Timișoara. 

Cunoștinţele sale în domeniul alimentărilor cu apă și canalizărilor, precum și calităţile lui mana-
geriale au fost folosite și la București, unde a plecat, în 1923, pentru a organiza și administra serviciile 
de apă din capitală.

urmate de 36 luni garanție. Obiectul contractului îl constituie imple-
mentarea unui număr de patru proiecte de extinderi rețele de apă și 
canalizare în localitățile de mai sus. Mai exact, fiecare localitate va 
beneficia de conducte noi de apă și canalizare, branșamente și racor-
duri, cămine de vane, cămine de branșament, canale colectoare și 
hidranți.

Acest contract face parte din proi-
ectul „Extindere rețele de apă și canalizare 
în aglomerări mai mari de 2000 locuitori 
echivalenți în județul Timiș”, în cadrul 
căruia locuitorii din Timișoara, dar și 
din Recaș, Gătaia, Deta, Ciacova, Cenad 
și Liebling, vor beneficia de extinderea 
rețelelor de apă potabilă și de canalizare.

Prin intermediul Planului Naţional de 
Redresare și Rezilienţă se urmărește con-

solidarea cadrului de reglementare pentru managementul sustenabil 
al sectorului de apă și apă uzată și accelerarea accesului populației 
la servicii de calitate conform directivelor europene. De asemenea, 
se dorește creșterea gradului de acces al populației, în special din 
zonele rurale, la un serviciu public de apă și canalizare conform cu 
cerințele Directivelor europene și accesibil tuturor categoriilor so-
ciale. Totodată, în timp, se dorește îmbunătățirea igienei, sănătății și 
bunăstării la nivelul comunităților/gospodăriilor beneficiare.

Pagină realizată de Borița STOIU, cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV
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† IOAN

Pagină realizată de prof. Luminița EFTENIE

Festivalul „Ceaunul și grătarul“ în Deta

Amintiri de toamnă

Întreaga natură se pregătește de vremuri grele, trupul toamnei 
tremură înfrigurat, sub un cer umed, dar potolit și răbdător. Așa 

era timpul în acea zi de pomină când, întreaga obște din sat, după ce și-a 
adunat de prin livezi și din grădini obolul muncii și și-a umplut cămările, 
s-a îngrijit și de sufletul ostoit de sudoarea zilei. Vremea era tăcută, cu 
ochi umezi. Soarele și-a ascuns aurul rotund după perdeaua norilor, ce-
rul și-a învinețit obrazul și sta gata să cearnă picăturile cristaline de apă 
sfințită. O domoală răcoare prindea așezarea, iar frunzele îngălbenite 
desprinse de pe ramuri se cufundau într-un somn adânc. Și, prin pâcla 
străvezie de stropi, se prevedea ospitalieră Zâna -Toamnă, care-și purta 
cu fală trena belșugului. Miraculosul voal prelungit nu era doar din frun-
zele neputincioase, ci și din fructe aromate și gustoase, din boabele aurii 
de struguri mustoși și străvezii, din miezul binecuvântat al prunelor care 
zămislesc magiunul și licoarea, din mireasma și savoarea merelor dolo-
fane și a perelor care-și leagănă clopoțeii vestind sărbătoarea din sat. 

(Iosif Marius Circa, Cugetări mai târzii, ed. Sitech, 
Craiova, 2015, p.17-18)

Luna octombrie vine, în oraşul nos-
tru, aducând culori ruginii în par-

curi, picături de ploaie pe frunzele copacilor 
şi temperaturi coborâte în termometre. 
Totuşi, oamenii nu se întristează, pentru că 
toamna intră în drepturi, deoarece aduce în 
prim-planul vieţii sociale din Deta şi Opatiţa 
o sărbătoare mult aşteptată şi  bine primită de 
către toţi locuitorii: întrecerea ceaunelor şi a 
grătarelor. Bucătari amatori şi profesionişti 
din străinătate şi din regiune se strâng pen-
tru a pregăti cele mai bune feluri de mân-
care tradiţională spre deliciul privitorilor. 
Anul acesta au participat atât echipe din 
afara ţării (îndeosebi din Serbia și Ungar-
ia), cât şi echipe din ţară (din Deta, Ghilad, 
Giera, Soca, Moldova Veche şi  Denta). 
Mâncărurile propuse spre degustare au fost 
deosebit de gustoase (diferite feluri de gulaş, 
paprikaş, tocăniţă, ciorbă, fasole, sarmale, 
tocană, ostropel, ciolan afumat, tochitură, sos 
vânătoresc, rasol de peşte, borş,  dar şi grătar 
de porc, de pui, de peşte şi de vită, bograci 
unguresc, respectiv purcel la rotisor) astfel 
încât juriul, de această dată, internaţional, a 
decis acordarea Premiului I tuturor echipe-
lor. Premiile au fost asigurate de Consiliul 
Local Deta şi Primăria Deta, pentru fiecare 
echipă care a participat. De dans, cânt şi voie 
bună s-au ocupat ansamblurile folclorice din 
cadul Centrului Cultural Deta. La sfârşitul 
evenimentului a luat cuvântul domnul pri-
mar, Petru Roman, sufletul acestei acţiuni: 
„Vreau să vă mulţumesc tuturor celor care 
aţi ales, în această frumoasă duminică de 
toamnă, să fiţi aici, la Deta, alături de noi, 
să ascultăm muzică bună, să socializăm, să 
urmărim un spectacol deosebit de frumos, 
şi, la urmă, să gustăm câteva bucate alese, 
făcute de meşteri iscusiţi, deosebit de buni 
bucătari.” În continuare, vom lăsa imaginile 
să vorbească despre atmosfera de sărbătoare 
și voie bună de la Deta. 

Dublarea consoanei în neologisme

În unele cuvinte împrumutate şi nume proprii străine sau 
scrise după model străin şi în derivate de la acestea, litera-

consoană dublă poate nota, în conformitate cu regulile limbii res-
pective, un singur sunet, care se pronunță în contexte româneşti 
în împrumuturi:(a) cappella, adagietto, addenda, (ad) litteram, 
affettuoso, alla (breve), (à la) russe, assai, allegro (ma non) trop-
po, allegretto, anno (Domini), banner, appassionato, babysitter, 
bestseller, bidonville, bitter, bossa-
nova, box-office, bourrée, bravis-
simo, café frappé etc. sau în nume 
proprii străine: Apollo, Bruxelles, 
Buddha, Eiffel, Guineea-Bissau, 
Lloyd, Lully, Pierrot, Sezession, 
Sierra Leone, Simmental, Sybilla, 
Tartuffe, Zeppelin.
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Pagină realizată de Florentina Violeta NISTRU

 „Când oamenii se reunesc pentru a face față provocărilor comune, impactul lor 
devine considerabil mai mare!“

Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

Domnule primar, recent ați reamin-
tit o observație prin care Helen 

Adams Keller, scriitoare nord-americană, 
ne spunea că „singuri putem face atât de 
puțin, dar împreună putem face atât de 
multe.” Pentru o mai bună înțelegere a 
acestui util adevăr, v-aș ruga să comentați 
citatul.

Doamnă Florentina, „Singuri putem face atât de puțin. Împreună 
putem face atât de multe” subliniază importanța comunității și a 
colaborării în toate sferele vieții. Prin unirea forțelor, putem depăși 
obstacolele, putem crea schimbări durabile și putem construi un vii-
tor mai bun pentru noi toți.

Un exemplu?
După cum vă spuneam și cu alte ocazii, Consiliul Județean Arad 

a fost și este partenerul prin care s-a pus în mișcare dezvoltarea co-
munei noastre. Reiau această afirmație deoarece recent am emis 
Autorizația de construire pentru proiectul Modernizare DJ 707 Vața 
de Jos (județul Hunedoara) – Petriș (județul Arad) – mai exact pentru 
asfaltarea porțiunii situate pe teritoriul administrativ al comunei Petriș 
(de la ieșire din localitatea Obârșia până la limita cu județul Hunedo-
ara), lucrări în valoare de peste 48 mil. lei. În paralel, administrația 
publică din județul Hunedoara va asigura realizarea lucrărilor de la 
limita cu județul Arad până în Vața de Jos, fiind, astfel, modernizat 
drumul care leagă cele două județe.

Dar am văzut și lucrări care continuă...
Adevărat, pe șantierul din localitatea Obârșia continuă lucrările 

de asfaltare, o lucrare mult așteptată și de mare amploare prin care 
se vor realiza 4 km de asfalt. Ei, bine, aceste două mari proiecte sunt 
realizate de Consiliul Județean Arad, astfel, eforturile depuse și buna 

Cu edilul comunei Petriș, am pornit acest interviu de la o interesantă maximă...

colaborare dintre autoritățile de la nivel județean și de la nivel local 
încep să prindă contur iar rezultatele se prezintă sub forma unor bene-
ficii pentru întreaga comunitate!

Domnule primar, cum vedeți implicarea comunității în acțiuni 
sociale?

Implicarea comunității în acțiuni sociale demonstrează cum uni-
tatea poate rezolva inechități sau probleme acute. Proiectele de cari-
tate, advocacy-ul social sau campaniile pentru drepturile omului sunt 
exemple de cum acțiunea colectivă poate influența legislația și poate 
îmbunătăți viețile oamenilor.

Considerați că o bună colaborare se limitează doar la realizări 
de proiecte?

Doamnă, colaborarea nu se limitează doar la realizarea de pro- 
iecte, după cum știm, ea este și o oportunitate de a învăța de la ceilalți. 
Experiențele și perspectivele diferite ale colegilor sau partenerilor 
pot oferi insight-uri valoroase, îmbunătățind astfel abilitățile fiecărei 
persoane implicate. Vedeți dumneavoastră, atunci când oamenii 
colaborează, rezultatele pot depăși așteptările. Fiecare persoană are 
abilități unice, iar prin combinarea acestor abilități, se pot rezolva 
probleme complexe și se pot atinge scopuri comune. De exem-
plu, în mediul profesional, un proiect de succes depinde adesea de 
contribuțiile variate ale specialiștilor din diverse domenii.

Dincolo de mediul profesional, în cadrul comunităților  
mici...

În comunități mici sau mari, puterea se află în unitate. Prin impli-
carea și mobilizarea membrilor comunității, se pot crea inițiative care 
aduc schimbări pozitive, cum ar fi acțiuni de voluntariat, campanii  
de sensibilizare sau proiecte ecologice. Când oamenii se reunesc  
pentru a face față provocărilor comune, impactul lor devine consi-
derabil mai mare.

La sfârșitul lunii septembrie, comuna Petriș a luat parte 
la acțiunea „Let’s do it, Romania!“, desfășurată la nivel 

național. Astfel, echipați cu materialele necesare pentru adunarea 
deșeurilor (mănuși, saci), puse gratuit la dispoziția voluntarilor, de 
către angajații Primăriei Petriș, voluntarii s-au întâlnit pentru a face 
din comuna lor un loc mai curat.

Mulțumim pe această cale voluntarilor Școlii Gimnaziale „Sabin 
Drăgoi“ Petriș și Centrului pentru Recuperare și Reabilitare Petriș 
care și de această dată au răspuns favorabil invitației noastre.

„Let’s do it, Romania!“ ANUNȚ IMPORTANT

Având în vedere incendiile de 
vegetație din ultima perioadă, 

facem apel la toți cetățenii să NU in-
cendieze miriștile și vegetația uscată 
deoarece aceste acțiuni reprezintă un 
pericol atât pentru populație cât și pen-
tru mediul înconjurător. 

Arderea miriștilor, turbărilor, li-
tierei pădurii, stufului, tufărișurilor 
sau vegetației ierboase constituie 
contravenție și se sancționează cu 
amendă între 7.500 – 15.000 lei pen-
tru persoanele fizice și cu amendă între 
50.000 – 100.000 lei pentru persoane juridice. (conform art. 94, alin. 
(1), lit. n) și art. 96, alin. (3), pct. 12 din Ordonanța de urgență a Gu-
vernului nr. 195/2005 privind protecția mediului).

Arderea miriștilor, turbăriilor, tufărișurilor și vegetației ierboase 
din ariile naturale protejate și de pe terenurile supuse refacerii eco-
logice constituie infracțiune și se pedepsește cu închisoare de la 3 
luni la un an sau cu amendă.  (conform art. 98, alin. (1), lit. a) din 
Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 195/2005 privind protecția 
mediului). 

Haideți să avem grijă de comuna noastră!
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 „Mă bucur să văd că lucrările și dezvoltarea Lipovei continuă și am convingerea
că, pas cu pas, vom reuși să punem în practică toate proiectele pe care ne dorim 

să le realizăm pentru orașul nostru!“
Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova

Domnule primar aș dori să aflu câte 
ceva și despre montarea rigolelor…

A fost asigurată montarea rigolelor pe str. 
Mihai Viteazul, acolo fiind nece-

sare rigole de capacitate mare, această stradă având o 
așezare în pantă și preluând cantități mari de apă pro-
venite de pe dealurile din jur.

Și lucrările vor continua ?
Desigur, lucrările vor continua pe această stradă, 

urmând pregătirea părții carosabile pentru asfaltare  
și, în final, turnarea asfaltului și realizarea trotuarelor 
pentru care au fost deja montate bordurile și au fost 
aduse la nivel, fiind, astfel, 
pregătite pentru următoarea 
etapă.

Mai e de asfaltat ?
Desigur, odată cu final-

izarea Str. Mihai Viteazul și 
a celorlalte 3 străzi la care se 
lucrează în prezent (străzile 
Mețianu, Lugojului și Emi-
nescu), vor mai rămâne 
încă 3 străzi, care sunt și ul-
timele din acest proiect: Str.
Zorilor, Str. Clujului și Str.1 
Decembrie.

Așa cum s-a declarat deja în ultima perioadă din partea administrației locale, asfaltarea străzilor și a tro-
tuarelor continuă în orașul Lipova, până la finalizarea tuturor celor 18 străzi cuprinse în acest proiect, 

dar, totodată, se vor demara și lucrări pentru alte străzi, atât pentru asfaltare, cât și pentru introducerea rețelei de 
apă-canal, acolo unde este necesar. Întrebat despre aceste lucrări, edilul orașului Lipova ne-a mai spus:

Despre cea mai lungă stradă, ce pot consemna pentru cititori?
Între timp, Str. Lugojului - una dintre cele mai lungi străzi ale 

orașului, cu o lungime totală de 2,7 km și Str. Mihai Eminescu, am-
bele cuprinse în proiectul de reabilitare și modernizare  
a 18 străzi din Lipova, au fost asfaltate cu primul strat  
de asflat, urmând ca în scurt timp să fie asigurat și stratul  
final. Astfel că încă două străzi din totalul celor 18 cu-
prinse în acest proiect sunt reabilitate și cetățenii pot 
circula acum în cele mai bune condiții și în siguranță.

Ce îmi puteți spune, domnule primar Pera, în fi-
nalul acestui dialog?

Sincer, mă bucur să văd că lucrările și dezvol- 
tarea Lipovei continuă și 
am convingerea că, pas cu  
pas, vom reuși să punem 
în practică toate proiec-
tele pe care ne dorim să le  
realizăm pentru orașul nos- 
tru. Avem o echipă extra- 
ordinară, care ne este ală- 
turi și alături de toți acești 
oameni atât de implicați, 
cărora le mulțumim pentru 
tot, vom continua să mun-
cim și să dezvoltăm orașul 
Lipova.

„Eroii nu mor niciodată!“
„Păuliș 80”, aceasta este deviza 

sub care s-au organizat în acest an 
toate manifestările comemorative 
pentru eroii de la Păuliș, din 1944. 
Manifestările organizate au fost unele 
înălțătoare și emoționante, fiind mar-
cate printr-un ceremonial religios și 
militar, urmat de depuneri de coroane.

La acest eveniment au fost pre-
zenți reprezentanți din conducerea Pri- 
măriei orașului Lipova – primarul ora-
șului Lipova, domnul Florin Fabius 
Pera, viceprimarul Ioan Lăpădat și 
Adrian Antoche, administrator public, 
precum și mai mulți reprezentanți ofi-

ciali de la nivel național și județean și de asemenea o parte din membrii 
Consiliului Local Lipova. Alături de reprezentanții locali au participat: 
din partea Ministerului Apărării Naționale - Eduard Bachide-Secretar 
de Stat pentru relația cu Parlamentul și calitatea vieții personalului, 
subprefectul Județului Arad, Marius Sulincean, Mihai Fifor - deputat, 
Florin Tripa, reprezentanți ai Structurilor MAI și cadre militare de la 
nivelul județului Arad, de la nivel local, dar și din cadrul instituțuiilor 
militare din Lugoj, precum și reprezentanți ai Liceelor „Atanasie Mari-
enescu” și „Sever Bocu” din Lipova, slujba religioasă fiind oficiată de 

mai mulţi preoţi, din Protopopia-
tul Lipova. Odată finalizat eve-
nimentul de la Radna, ceremonia- 
lul religios și militar a continuat la 
Monumentul Eroilor de la Păuliș. 
Cu acest prilej, edilul orașului Li-
pova, domnul Florin Fabius Pera, a 
spus: „Eroii nu mor niciodată! De 
acest lucru ne convinge fiecare an 
care trece și în care ne dăm seama 
că eroismul, sacrificiul și curajul 
strămoșilor noștri nu vor putea fi 
vreodată îndeajuns răsplătite sau 
egalate, tot ceea ce putem noi să 
facem este să ducem mai departe 
această moștenire neprețuită, motiv pentru care zile precum cea de azi 
și alte zile marcante din parcursul unui an sunt și vor rămâne momente 
și sărbători de reper, care ne reunesc pe toți cei care dorim să aducem 
un omagiu și să ne exprimăm respectul și deplina recunoștință în față 
faptelor eroice ai celor care sunt eroii neamului românesc. Sunt fapte 
eroice care vor dăinui peste generații și care vor rămâne pentru tot-
deauna dovadă vie a istoriei tumultoase și a curajului care a caracteri-
zat poporul român, astfel încât urmașii lor peste ani și ani să se bucure 
de libertăți și de tot ceea ce ne bucurăm și noi în ziua de azi.”
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Carmen Elena APOSTOL

 „Eu pun accent pe educație!“
Cosmin CHIRA - Primar al comunei Remetea Mare

Primarul de azi al comunei Remetea Mare, deși tânăr, vine cu un bagaj serios în cunoașterea muncii de 
administrație. Fiu al comunei, familist exemplar, el a fost unul din cei mai activi viceprimari ai județului 

Timiș. Membru fondator al Asociației Primarilor din Banatul istoric, domnul Cosmin Chira face parte din acei 
oameni care au înțeles din copilăria sa că pentru a reuși în viață norocul trebuie să te găsească muncind. Așa cum 
veți afla din dialogul de mai jos.

Primăria comunei Remetea Mare 
vă informează

Stimați locuitori ai comunei Remetea Mare,
Am început lucrările la structura de acoperiș pentru 

terenul de sport recent extins din curtea Școlii Gimnaziale 
din Remetea Mare. Acest proiect ambițios include instalarea 
unui gazon artificial multi-sport, care va transforma spațiul 
într-o arenă ideală pentru diverse activități sportive.

Ne angajăm să facem terenul 
disponibil tot anul, motiv pentru 
care va fi dotat cu un sistem de 
încălzire performant, ce va per-
mite utilizarea lui și în sezonul 
rece. Suntem entuziasmați de be-
neficiile pe care această moder- 
nizare le va aduce comunității. 

Vă mulțumim pentru înțele-
gere și vă promitem un spațiu de 
joacă modern și multifuncțional.

Continuăm să înverzim locurile de joacă din Reme-
tea Mare! Am demarat această acțiune încurajatoare 

și în zilele următoare vom extinde 
plantările și în celelalte locuri de 
joacă. Vă invităm să protejați și să 
prețuiți aceste noi adăugiri, pentru 
a ne bucura împreună de un efort 
ce aduce vitalitate comunei noas-
tre. Fiecare plantă ne apropie de 
o comună mai sănătoasă și mai 
frumoasă!

Ziua Pompierilor 2024 - Remetea Mare

Dorim să vă mulțumim din suflet tuturor pentru participarea la 
sărbătorirea Zilei Pompierilor, organizată pentru prima dată în co-

muna noastră cu sprijinul AS-
VSU și ISU Timiș, cărora le 
mulțumim pentru implicare și 
exercițiile prezentate. Prezența 
voastră și entuziasmul cu care 
ați luat parte la eveniment 
ne-au demonstrat încă o dată 
cât de unită este comunitatea 
noastră și cât de important este 
să ne sprijinim reciproc.

Cu această ocazie, suntem bucuroși să vă anunțăm un nou pas important 
pentru siguranța comunei noastre – înființarea unei echipe de voluntari pentru 
Situații de Urgență. Această echipă va avea rolul de a sprijini activitățile de 
prevenire și intervenție în cazuri de urgență, alături de autoritățile locale și 
serviciile specializate. Împreună, putem face din comuna noastră un loc mai 
sigur și mai pregătit pentru orice situație.

Domnule primar ales Cosmin Chira, 
ați fost viceprimar, iar acum ați fost ales 

primar, de către cetățenii din localitate.  Cum de ați reușit această 
victorie extraordinară?

Aș putea să rezum în câteva cuvinte. Oamenii au apreciat munca 
responsabilă pe care am depus-o în folosul comunității cât am fost 
viceprimar și tot ei mi-au acordat încredere în continuare, prin vot, la 
alegerile locale din 9 iunie. Cum am reușit? Prin muncă, prin dăruire 
prin devotament, mereu am fost alături de oameni. Am fost acolo 
când au avut ei nevoie de mine și mi-au solicitat sprijinul să-i ajut. Ei 
au înțeles că sunt un om al locului, că sunt de-al lor, că sunt alături 
de ei.

Da, dumneavoastră sunteți un om al locului. V-ați născut  
chiar în Ianova, sat aparținător de Remetea!

Da, da, eu sunt din Ianova. Acolo m-am născut. Sunt un om  
de-al locului, cum se spune și, întotdeauna, am fost alături de oame-
nii din localitate. Sunt născut și crescut aici.

A contat acest lucru?
A contat și acest lucru. Mai ales în zona rurală, acolo unde fie-

care se cunoaște cu fiecare, e important, cred, ca acel candidat să fie 
un om popular, un om simplu și cunoscut de oameni. Contează foarte 
mult lucrul acesta, iar eu sunt din Ianova, un om din localitate, din 
comună. Familia are o afacere în Remetea și întotdeauna am fost 

aici, alături de oameni. Nu am fost plecat din localitate.
Este clar că și dumneavoastră, cu siguranță, simțiți altfel omul 

și locul unde activați. Acum că sunteți primar, sunt sigur că aveți 
priorități. Care ar fi acestea?

Am multe lucruri pe care eu vreau să le fac în comuna noastră. 
Noi suntem o comună periurbană și avem atuuri foarte mari de dez-
voltare. Eu pun accent pe educație.

Felicitări!
Mulțumesc! Vreau să construiesc o școală nouă și o grădiniță 

nouă, să fac un campus școlar nou, o sală de sport, fiindcă eu pun 
un accent și pe sport. De asemenea, vreau să construiesc un centru 
de permanență la Remetea Mare. În momentul de față, construim un 
cabinet medical de la zero în satul aparținător Ianova. Reabilităm 
ambele cămine culturale, care sunt în lucru.

Știu că aveți în vedere și bazele sportive din comuna dum-
neavoastră.

De asemenea, bazele sportive le modernizăm. Prioritară pentru 
mine este și infrastructura rutieră cu tot ce ține de utilități. Suntem 
într-o zonă cu un potențial uriaș de dezvoltare și, dacă creăm aceste 
condiții bune, moderne, cu siguranță că vom determina să vină cât 
mai mulți investitori în Remetea Mare, dat fiind că este, așa cum 
spuneam, o comună periurbană.

(va urma)

Vă informăm că pro-
gramul microbuzu-

lui școlar pentru plecările 
de dimineață este:

Prima plecare:
7:30 - Ianova Centru
7:31 - Școală Ianova
7:32 - Stație intrare Ianova

ANUNȚ
A doua plecare:
7:45 - Ianova Centru
7:46 - Școală Ianova
7:47 - Stație intrare Iano-

va
Restul programului rămâ- 

ne neschimbat. 
Vă mulțumim pentru înțelegere!
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

 Festivalul Ceaunului - în Denta

Toamna
Gencianu Cristean Ovidiu Liszkai

Duminică, 28.09.2024, a avut loc, în 
comuna Denta, a doua ediţie a „Fes-

tivalului Ceaunului” organizat de Primăria 
Denta şi de Consiliul Local. De această dată 
au participat echipe din toată zona, fiind eva-
luate atât din punct de vedere al amenajării 
standului, cât şi din punct de vedere al gus-
tului mâncării. Bucătarii au gătit mâncăruri 
tradiţionale precum: sarmale, gulaș de porc, 
tocăniță țigănească cu garnitură de orez, oaie 
în vas de lut, mâncare de cartofi cu cârnaţi, 
paprikaş de gâscă sau fasole bănăţeană. 

Juriul, avându-l ca preşedinte pe dom-
nul primar Petru Tapanov, a oferit premii tu-
turor echipelor şi le-a invitat să participe la 
noi ediţii în număr la fel de mare în vederea 
promovării tradiţiilor şi obiceiurilor, respec-
tiv a bunei relaţii ce există între comuna Deta 
şi zonele învecinate.

S-a stins a crângului cântare,
Ziua este tot mai mică...
Noaptea s-a făcut răcoare
Și tot mai multă brumă pică.

Pădurea verde de-astă vară
Și-a schimbat întreg veșmântul,
A ‘ngălbenit, e toamnă iară,
Iar prin ramuri... bate vântul.

Literele duble

Literele-consoane duble se întâlnesc: 1. în interiorul cuvinte-
lor (majoritatea); 2. la finala unor împrumuturi: all (right), 

baseball, bluff, boss, business, bypass, exit poll, grill, homeless, jazz, 
löss, mall, miss, mistress, music-hall, off, staff, topless, watt; 3. la 
inițiala unor cuvinte (numai accidental): *rromân şi/sau în nume 
proprii străine: Llosa, Lloyd.

Literele-consoane duble notează, de regulă, două sunete-con-
soane, se pronunță, de regulă, identic (în silabe fonetice şi grafice 
diferite), în compuse din cuvinte indepen-
dente, inclusiv în împrumuturi recente şi 
în nume proprii (ex.: aerofotogram|metrie, 
ohm|metru, port|tabac, vacuum|metru; 
part-|time; Sân|nicolau).

Mii de frunze colorate 
Le adună ‘într-o suflare
Și pe rând le-așează toate,
Dar niciuna la-ntâmplare...

Un tablou ce pare viu,
Un mozaic plin de culoare,
Puțin galben, arămiu...
Sunt pictate... cu răbdare!

E natura un artist
Ce din moarte face artă
Și numai ochiul ce e trist
Vede în el propria-i soartă!

O viață în slujba enoriașilor din Denta

Cu un scop trimite Dumnezeu oamenii în viața noastră, clar, cu un scop l-a trimis și pe Părintele Miloș Achim. Cine a fost atent a 
profitat de prezența lui, alții, din păcate, nu au apucat să-l cunoască, noi facem parte dintre cei norocoși.

Nu este o zi de rămas bun, pentru că atunci când ești par-
te din ceva, nu poți să te desparți, este o zi în care încercăm 
să ne adaptăm la schimbare, o schimbare dorită de Părinte 
și nu putem fi atât de egoiști să nu înțelegem asta pentru că 
noi vă dorim să vă bucurați de pensie, Părinte, să fie cât mai 
lungă, să vă bucurați de nepoți, de familie și să aveți multă  
sănătate. Vă mulțumim pentru tot și să știți că nu veți fi înlo-
cuit pentru că nimeni nu poate să vă ia locul. 

Sărut mâna, Părinte!

Viceprimar Maria Marta Baniaș
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Maria RÎMPU

Neculae-Ioan POP - Primar al comunei Voiteg

„Este esențial să cultivăm o cultură a respectului și demnității față de bătrâni!!“

Mulțumire și prețuire preaonoratului Părinte Dragan 
Giorgiev, de la Paro-

hia Ortodoxă Voiteg, pentru ma-
terialele didactice și rechizitele 
oferite copiilor noștri din ciclul 
primar! Bunul Dumnezeu să vă 
întoarcă înzecit truda cu care, an 
de an, bucurați copiii localității 
noastre!

Mulțumim Smithfield Ferme, 
pentru bucuria adusa copiilor noștri an de an prin programul 
,,Din nou la școală“, program prin care dăruiți copiilor de la 
Grădiniță și ciclul primar, ghiozdane, rechizite și orare.

Mulțumim domnului Florin Stoian și voluntarilor pentru 
minunatele cadouri!

Bună ziua, domnule primar! Vă 
mulțumim că ați acceptat să discutați cu 
noi despre un subiect atât de important: 
persoanele de vârsta a treia. Care 

este, în opinia dumneavoastră, importanța vârstnicilor în viața 
comunității?

Bună ziua, doamnă profesor Rîmpu, și bine ați venit în comuna 
noastră! Vă mulțumesc și eu pentru oportunitate. Persoanele de 
vârsta a treia joacă un rol esențial în comunitatea noastră. Ele sunt 
păstrătoarele tradițiilor și valorilor noastre. Experiența de viață 
pe care o au, perspectivele lor asupra problemelor comunității și 
contribuțiile lor sunt extrem de valoroase. De asemenea, membrii 
acestei generații au adesea capacitatea de a aduce împreună familiile 
și comunitățile, dându-le un sens de identitate și apartenență.

Domnule primar, aș dori să discutăm despre respectul pe care 
ar trebui să-l arătăm vârstnicilor. Ce considerați că trebuie să facă 
societatea pentru a-i onora pe cei de vârsta a treia?

Doamnă profesor, eu cred că este esențial să cultivăm o cultură 
a respectului și demnității față de bătrâni.

De unde ar trebui să înceapă acest lucru?
Acest lucru poate începe prin educație – atât în școli, cât și în 

comunitate – pentru a sublinia importanța valorilor familiale și a 
respectului pentru cei în vârstă. De asemenea, trebuie să ne asigurăm 
că cei din această categorie au acces la servicii medicale, activități 
sociale și sprijin emoțional, astfel încât să se simtă apreciați și 
integrați în viața comunității.

Domnule primar, pentru mai tinerii noștri cititori și nu numai 

La mijlocul acestei luni, Primaria comunei Voiteg a pregătit multe surprize pentru cei despre care ini-
mosul primar al localității, domnul Neculae Ioan Pop, spune că merită întreg respectul nostru și 

anume, pentru toți pensionarii comunei, în cadrul celei de-a V-a ediții a „Balului Seniorilor”. Evenimentul a 
avut loc în frumoasa sală festivă a căminului cultural din localitate, prilej cu care edilul comunei a acceptat să 
stăm de vorbă pentru cititorii noștri.

pentru ei, vă întreb ce rol joacă persoanele în vârstă în viața 
comunității? Puteți da exemple concrete?

Desigur! Vârstnicii din comunitatea noastră participă activ 
la evenimentele locale. În plus, ei pot acționa ca mentori pentru 
tineri, oferindu-le sfaturi utile și sprijin în dezvoltarea personală și 
profesională.

Cum considerați că poate fi îmbunătățită colaborarea cu 
persoanele de vârsta a treia din comună?

Colaborarea poate fi îmbunătățită prin crearea de platforme și 
oportunități de dialog între seniori și autoritățile locale. Organizarea 
de întâlniri periodice, unde vârstnicii să fie ascultați și să-și exprime 
ideile și preocupările, este un prim pas important. De asemenea, 
implicarea lor în proiecte de dezvoltare locală poate aduce bene- 
ficii reciproce, pentru că ei vor simți că vocea lor contează și, în  
același timp, comunitatea se poate bucura de experiența și cunoștințele 
lor.

În încheiere, ce mesaj ați dori să transmiteți tinerilor din 
comună despre vârstnici?

Aș dori să le spun tinerilor să își respecte și să își aprecieze 
bunicii și vârstnicii din comunitatea lor. Să îi asculte, să învețe de 
la ei, și să își ofere timpul și atenția. Persoanele de vârsta a treia au 
multe lecții de viață de împărtășit, iar respectul reciproc va duce la o 
comunitate mai unită și mai puternică.

Vă mulțumesc, domnule primar, pentru timpul acordat și 
pentru perspectivele valoroase pe care le-ați împărtășit!

Cu plăcere! Vă mulțumesc și eu pentru interesul acordat acestui 
subiect important.

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 24 din 16.09.2024 privind desemnarea reprezentanților 

Consiliului Local care să facă parte din Consiile de Administrație și Comi- 
siile pentru Evaluarea și asigurarea calității educației pentru Școala Gimnazială 
Domino Servite și Școala Gimnazială Voiteg în anul școlar 2024-2025;  
u Hotărârea nr. 25 din 16.09.2024 privind înscrierea în Cartea Funciară a 
documentației de alipire a imobilelor aparținând domeniului privat al comu-
nei Voiteg județul Timiș; u Hotărârea nr. 26 din 16.09.2024 privind rectifi-
carea bugetului local pe anul 2024.

Mulțumiri
Prof. Camelia FOGAȘÎn data de 19 octombrie, începând cu ora 18:00, la Căminul Cultural din 

localitatea Voiteg, primăria comunei a pregătit multe surprize, cu ocazia  
celei de-a V-a ediții a Balului Seniorilor, pentru cei care merită întreg respectul 
nostru și anume pentru toți pensionarii. 

Este incredibil de plăcut să știi  
că există oameni în lume care în 
această zi oferă cadouri atât de ne-
prețuite precum atenția lor și cuvin-
tele emoționante. 

Mulțumiri din suflet tuturor 
pentru felicitări și pentru faptul că 
v-ați rupt un minut din prețiosul 
dumneavoastră timp pentru a face 
ziua mai frumoasă tuturor celor care 
au participat la acest eveniment!

Balul Seniorilor 2024
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SUNT DOCTOR PENTRU CA SUNT OM, NU SUNT OM PENTRU CA SUNT DOCTOR...

 m lipsit ceva timp din cerul meu de litere scrise cu mâna, 
vreme în care am coborât din munții Zărandului în 
podgoria Minișului, însoțit de bucuria că noi, oamenii, 

suntem de o stea și de un răsărit cu vița de vie, că suntem de o 
naștere și suntem de-o moarte cu vinul. Apoi, m-am întors cu nuci 
sparte, struguri și o cană de must la masa de lemn din pridvorul 
casei mirosind a busuioc, privind cum asfințește octombrie în 
apa pârâului și ascultând sunetul de ceară al frunzelor plutind 
desupra înălțimilor în noaptea adâncă a toamnei. Și, la ceasul 
la care se încâlcesc depărtările, am gândit la întrebarea cu care 
voi deschide dialogul cu acest om, pe care dacă închid ochii mi-l 
închipui migdal aflat în liniștire și visare.    

Vasile TODI

Domnule profesor, aveți sentimentul singurătăților cosmice 
pe care ți le dau nopțile când pădurile foșnesc întunecat și tresar 
greierii sub lunecarea de ghețari a stelelor spre dimineață? Și vă 
întreb convins fiind eu că orășenii pursânge nu știu să vadă cerul.

Sigur că da! Nu cred că e om care să nu să simtă singur în fața  
imensității Universului, dar cred că exagerați când spuneți că „orășe-
nii pursânge” nu știu să vadă cerul... Vedeți că m-am abținut de a vă  
acuza de „discriminare” întrebându-vă tendențios, la rândul meu, dacă  
nu cumva credeți că atât Copernicus, cât și Galileo Galilei erau de la 
țară, altfel nu puteau să descifreze tainele cerurilor, nu?...

Adevăr spuneți! Cine v-a fost primul profesor de 
estetică și morală?

Sigur mama și mama ei, adică mamaia... Cred că 
pentru fiecare dintre noi, cei norocoși să fi crescut în familii 
unite și echilibrate, lecțiile de morală și de ghidare în fața 
frumosului universal vin de la cei care ne-au înfrumusețat 
și vegheat copilăria...

Îmi puteți mărturisi un regret?
Regret că sunt prea repezit adeseori și că răbufnesc 

fără să îmi dau timp să evaluez consecințele reacțiilor 
mele exagerate. Iar pentru că cei dragi și apropiați mie 
au parte de asemenea reacții – ei bine, acesta e un motiv 
suplimentar de regret!

Ce căutați mai mult atunci când vă aflați într-o altă țară?
Cred că abia aștept să mă întorc acasă. Savurez fiecare moment, 

sunt deschis să descopăr locuri și persoane noi, dar nu mă simt 
nicăieri mai bine ca acasă.

Există pentru doctorul Dan Gaiță negații necesare?
«Nu» e un cuvânt aspru, dar joacă un rol important în viața 

noastră cotidiană. Și pentru că ne definește nu doar ceea ce facem, ci 
și ceea ce nu suntem dispuși să facem... NU?

Dar pentru omul Dan Gaiță?
Mă întrebați de parcă doctorul și omul sunt entități diferite. Cred 

că sunt doctor pentru că sunt om, nu sunt om pentru că sunt doctor...
Să ne aducem aminte, în acest moment al dialogului nostru, de 

un filosof care se învârtea desculț prin agora și repeta «știu că nu 
știu nimic». Pe scurt, credeți în funcția socratică a culturii?

Socrate e un gigant, inegalabil în multe privințe! Dar afirmația 
lui, un protest radical în fața celor ce se erijau „în a ști totul” e doar o 
exagerare dacă vine de la vreunul dintre noi. Părerea mea...

Vă închipui, în munca dumneavoastră, că sunteți înconjurat 
ca-n «Cartea Facerii», doar de aluatul imaterial și misterios al 
conștiinței. Al conștiinței care vă irigă și vă veghează harul. Al 
conștiinței, care atunci când vă așezați capul pe o pernă, nu vine să 
vă spargă geamurile. Mă amăgesc?

M-ați cam amețit cu atâtea parabole și metafore, domnule Todi! 
Dumneavoastră vă stau bine, pentru că sunteți erudit și cult cum îi stă  
bine unui scriitor. Rolul meu e să fiu eficient în vindecarea pacienți-
lor, intransigent în respectarea drepturilor acestora și empatic în fața 
suferinței lor... Figurile de stil nu prea își au locul decât în sălile de confe- 
rință și, chiar și acolo, doar în fața unui public ce agreează elocința...

Vedeți dumneavoastră, eu văd medicina ca pe o artă, ca pe un 
miracol și, privind-o astfel, cred că a fi medic nu e un act volițional. 
Dumneavoastră ce ziceți? Devii doctor doar fiindcă vrei?

Da! Trebuie în primul rând să vrei să fii doctor! Talentul, ca 
în orice meserie este categoric insuficient, dacă nu este dublat de 

muncă asiduă, pasională, zilnică! Pentru că medicina modernă este 
în primul rând știință ce presupune studiu permanent pentru a avea 
expertiză nu doar experiență...

Se întâmplă în lumea medicinei ca cei care nu pot mai mult să-i 
determine pe cei buni să fie mai puțini?

Nu cred că cei buni sunt puțini. Mai ales în medicină! Autoper-
fecționarea și lucrul în echipă sunt ingredientele progresului medical.

Sub ce blesteme trudește medicina românească?
Nu cred în blesteme, ci în condiții neprielnice sau împrejurări 

nefericite. Dar, acestea selectează caractere puternice și strategii de 
succes. Totul e să te adaptezi, să reziști, să performezi la maxim în 
condițiile date. Fiind onest și focusat...

În lumea mea se spune că un scriitor începe adolescența la 40 de  
ani, în lumea dumneavoastră la ce vârstă atinge maturitatea un medic?

Ca medici ne dorim să avem energia și curajul tinereții, dar și 
înțelepciunea vârstei... Dar, am văzut doctori maturi înainte de a 
avea șuvițe albe în păr și stângăcii medicale la medici înainte de 
pensionare... Ca în orice meserie, nu?

A existat odată o anchetă celebră: dacă ați fi izolat pe o insulă, 
condamnat să alegeți o singură carte, ce ați alege?

Un tratat de navigație, ca să scap de acolo...
Domnule profesor, aveți timp să vi se fure timpul? Vă adresez  

această întrebare gândindu-mă la Huggins, cel care a elucidat trata-
mentul hormonal al cancerului. El zicea că «averea cea  
mai de preț a unui medic este, până la urmă, propriul 
timp».

Nu cred că cineva îți poate lua din timp fără voia 
ta... Doar ne eschivăm și dăm vina pe alții pentru asta!

Apropo de timp, obișnuiți să stați de vorbă cu 
dumneavoastră?

Da! Zilnic!
Și, atunci când stați de vorbă cu dumneavoastră, 

care este întrebarea care revine obsesiv?
Sunt un om de acțiune! Așa că încerc să întrezăresc rapid 

cauzalitatea întrebându-mă: De ce? Urmat imediat de alegerea 
modului de acțiune, deci: Cum?

Reputatul profesor universitar Dan Gaiță, omul cu tratate și o 
mulțime de premii, are o zi în care simte că vibrează toate fibrele 
ființei sale?

Bineînțeles! Sunt om și eu!
Atunci când dojeniți un student vi se întâmplă să credeți că vă 

dojeniți pe dumneavoastră aflat la vârsta respectivă?
Nu merg chiar așa de departe, dar sigur, încerc să nu fac ceea ce 

nu mi-ar plăcea mie să mi se facă...
Ce credeți că s-a schimbat în viața medicală românească din 

1989 încoace?
Viața noastră s-a schimbat radical și noi împreună cu ea. Avem  

alte priorități, avem alte perspective, avem o multitudine de oportu-
nități și de soluții la problemele noastre. Incomparabil mai bune!

Sunteți de acord să ne apropiem de finalul acestei întâlniri cu o 
întrebare venită din partea cititorilor?

Desigur!
Domnișoara Cristina Macri din orașul Lipova vă întreabă care 

este visul dumneavoastră pe care-l considerați irealizabil acum 40 
de ani și care s-a realizat sau are șanse să se realizeze?

Să călătoresc de-adevăratelea în lumea largă, nu doar în 
imaginație, așa cum am făcut până în 1993... Și de atunci, nu mă mai 
satur să văd locuri și să cunosc oameni pe toate cele 5 continente!

Care este poetul pe care, citindu-l, urcați pentru a îngenunchea?
Nichita Stănescu...
Și, pentru că acum chiar ne apropiem de sfârșitul discuției 

noastre, vă rog să oferiți cititorilor lunara strofă de poezie.
E un vers din „Psalmul de taină” al lui Arghezi, care, chiar și 

acum după peste 40 de ani de când l-am citit prima oară, reprezintă 
pentru mine imaginea sugestivă pentru „a vibra din toate fibrele 
ființei” : „Femeie răspândită-n mine ca o mireasma-ntr-o pădure...”
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